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ЖАҢА ЭКОНОМИКАЛЫҚ 
БАҒЫТТЫҢ ҚАҒИДАТТАРЫ

ЕУРОПАРЛАМЕНТ ҚАРАРЫН 
ҚАЛАЙ БАҒАЛАЙМЫЗ?

КӨК БАЙРАҚТЫ ТАПСЫРДЫ

Мемлекет басшысы з сзінде елімізде қа лып-
тасқан ахуалды талқылап, халық игілігі үшін билік 
пен бизнестің зара ықпалдастығына қатысты 
жол дарды айқындау қажет екенін айтты. Пре зи-
дент тің пайымдауынша, бүгінде біздің алдымызда 
бү кіл қоғамдық тыныс-тіршілікті түбегейлі транс-
фор мациялау міндеті тұр. Мұның стратегиялық 
мәні бар.

Мемлекет басшысының пікірінше, азғана эли-
талық топтар ықпалының артуы және халықтың 
ба сым блігінің табысының азаюы қауіпсіздікке 
ай тарлықтай қатер тндірді. Бұл қоғамның эко но-
ми калық, әлеуметтік, содан кейін саяси блінуіне 
әкеп соқтыруы мүмкін.

– Ұлттық табыстың әділ блінуі бойынша  тең-
герімсіздік пен проблеманың бар екені айдан анық. 
Халықаралық сарапшылар (KPMG, 2019 жыл) 
Қа зақстан байлығының жартысы 162 адамның ғана 

қо лында екенін растап отыр. Осы ретте халықтың 
жар тысының айлық табысы 50 мың теңгеден аспай-
ды. Бұл – жылына 1 300 доллардан сәл ғана асады 
де ген сз. Мұндай ақшамен мір сүру мүмкін емес. 
Бұлай жіктелу мен теңсіздіктің қауіпті екенін айт қан 
болатынмын. Жағдайды дереу згерту керек, – деді 
Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев бизнес-қауымдастықты 
осы дан сабақ алып, Жаңа Қазақстанның негізі 
болу  ға тиісті жаңа экономикалық  саясатты қалып-
тас тыру үшін бірлесіп жұмыс істеуге шақырды.

Президенттің сйлеген сзінде әділ бәсе ке лес тік, 
қабылданатын шешімдердің ашықтығы, мем ле-
кеттік саясаттың болжамдылығы, бизнестің са лық-
тық тазалығы, кәсіпкерлердің әлеуметтік жауап-
кершілігі қатарлы маңызды қағидаттар ай тылды.

(Жалғасы 2-бетте)

Мемлекет басшысы жуырда Бейжің қаласында 
тетін ХХІV қысқы Олимпиада және Паралимпиада 
ойын дарының барша спортсүйер қауым үшін ай-
тулы оқиға екеніне тоқталып, Қазақстан осы 
сайыс қа ең үздік спортшыларын аттандыратынын 
атап тті.

– Дүбірлі додада ел намысын қорғау – мәртебелі 
мін  дет әрі зор жауапкершілік. Біздің спорт шы лары мыз 
Олимпиада ойындарында талай рет жеңіс тұ ғы   ры  на 
ктерілді. Кк Туымызды желбіретіп, ?нұра     нымызды 
әуелетті. Сондай сәтте әрбір аза ма тымыздың кеудесін 
мақтаныш сезімі кернейтіні сз сіз. Сіздер алдағы 
сайыста халқымыздың сенімін ақ тай сыздар деп 
сенемін, – деп жігерлендірді Пре зидент.

Мемлекет басшысы бұған дейін Қазақстан ат-
лет терінің қысқы Олимпиада және Паралимпиада 
ойын дарында жалпы 2 алтын, 4 күміс және 4 қола 
ме даль олжалағанын атап тіп, Олимпиада тари-
хын да есімдері алтын әріппен жазылған Владимир 
Сми рнов, Людмила Прокашева, Елена Хрусталева, 
Де нис Тен және Юлия Галышева секілді спорт шы-
лар дың даңқты жеңістері азаматтарымыздың пат-
риот тық сезімін арттырғанын айтты.

– Алдағы Олимпиадада сіздер де лайықты нер 
кр сететіндеріңізге сенімдімін. Пара лим пиа да шы-

лар үшін де маңызды сәт жақындады. Елімізде 
инк люзив ті қоғамды дамыту жолында Па ра лим-
пиа да ойындарының маңызы зор. Қазақстандық 
пара лимпиадашылардың жеңістері – мақсатқа 
ұмты лудың, табандылық пен з күшіне деген се-
нім нің үлгісі, – деді Мемлекет басшысы.

Мемлекет басшысы бұқаралық және балалар 
мен жасспірімдер спорты әрдайым еліміздің ба-
сым бағыты екенін айтты. Былтырдан бастап зінің 
та п сырмасына сәйкес, спорт саласындағы мем-
лекеттік тапсырыстар бойынша жан басына  қаржы 
блу іске қосылғанына тоқталды.

– Бұл шешім спорт секциялары мен аула 
клубтарының дамуына тың серпін берді. Jздеріңіз 
білесіздер, 2022 жылды Балалар жылы деп жария-
ла дым. Jскелең ұрпақтың үйлесімді дамуын қам-
та масыз ету үшін мемлекет пен қоғам күш бірік тіруі 
қа жет. Қолға алынған осы іс-әрекеттер балалары-
мыз дың денсаулығын нығайтуға, оларды рухани, 
адам гершілік тұрғысынан тәрбиелеуге септігін 
ти гі зеріне сенімдімін, – деді Президент.

Кездесу соңында Олимпиада құрамасының ка-
пи таны Абзал ?жіғалиев пен Паралимпиада құра-
масының капитаны Александр Герлиц Президенттің 
қо лынан мемлекеттік Ту алып, ант берді.

Жалпы, Еуропарламент қа-
рары деген не? Бұл – ұйымның кез 
кел  ген мәселеге қатысты ұста ны-
мын білдіретін декларативті, ұсы-
ным дық сипаттағы,  заңдық күші 
жоқ құжат. Бұған дейін Еуропар-
ла мент сан алуан халықаралық 
мә селе бойынша қарар қабылда-
ған, алайда онда жазылған барлық 
ақыл-кеңес орындалған жоқ. 2021 
жы лы ақпан айында да Кәрі құр-
лық тың заң шығарушы органы 
елі міздегі адам құқықтары бойын-
ша қарарды жариялаған, бірақ 
біз дің Үкімет оған қатты алаңда-
ға нын байқамадық. 

«Қаңтар трагедиясына» қатыс-
ты ұсынылған қарарға 671 еу ро де-
пу тат дауыс берген, құжатты 589-
ы қол даған, 35-і қарсы шыққан, 
47-сі қалыс қалған. Елде болған 
жағ дайды сипаттап, сынай келе 
Қа зақстан билігін адам құқық-
тарын сақтауға, сз бостандығын 
қам тамасыз етуге, болған оқиғаны 

ха лықаралық деңгейде тергеуге 
шақырады. Аталған оқиғаны 2011 
жылғы Жаңазен трагедиясымен 
салыстырады (massacre сзін қол-
данған – қырғын). Сондай-ақ 
құжатта келесі кеңес жазылған: 
«ко  миссияның Вице-прези ден-
тін/Одақтың Сыртқы істер және 

қауіпсіздік саясаты жніндегі 
Жоғары кілін (VP/HR) және мү-
ше мемлекеттерді Қазақстан би-
лігіне соңғы оқиғалар бойынша 
бей тарап және ашық тергеу жүр-
гізу үшін қысым крсетуге ша-
қыра ды».

(Жалғасы 6-бетте)

Президентті� пәрменінен кейін ��рыл�ан «�аза�стан хал�ына» �о�амды� �орыны� басты 
ма�саты – халы��а �ам�орлы� к�рсету. Алайда осы игілікті іске ��рыл�ан �ор ж�мысыны� 
ашы�ты�ын ба�ылау м#мкін болмаса, ��мыры �за��а бармай ма деген пікірлер де жиі айтыла 
бастады. Б#гінге дейін �ор�а �анша �аржы аударылды? Салын�ан �аражатты� ашы�ты�ы �амта-
масыз етіле ме? 
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Президент �асым-Жомарт То�аев отанды� ірі бизнес �кілдерімен кездесу �ткізді. 
Б�л туралы А�орданы� баспас�з  �ызметі хабарлады.

�асым-Жомарт То�аев �аза�станны� Олимпиада және Паралимпиада �лтты� 
��рамаларыны� м#шелерімен кездесті. Б�л туралы А�орданы� баспас�з �ызметі 
хабарлады. 

Еуропа парламенті �аза�станда�ы «�а�тар трагедиясы» бойынша �арар �абылдады. 
��жатта бол�ан жайттар сипатталып, со�ында бірнеше ке�ес берілген. Тіпті, санкциямен 
#ркітуге тырыс�ан. 0немі Ресейді �зге елдерді� ішкі ісіне араласасы� деп айыптайтын Еуро-
па депутаттары б�л жолы �аза� еліні� �зіндік проблемасына �ол со�ып отыр�андай. Жалпы, 
б�л ��жат�а �андай ба�а берген ж�н? О�ан ала�да�ан д�рыс па? Шынымен, Еуроода� санкция 
жариялап, Кәрі ��рлы�пен �арым-�атынасымыз к#рт б�зыла ма? 

ЖЫЛУ ЖИНАҒАН ҚОР

Jткен аптада «Қазақстан халқына» қоғамдық 
қоры ның трағасы Болат Жәмішев қор қалай жұмыс 
іс тейтінін және жиналған қаржы қандай мақсаттарға 
жұмсалатынын айтқан болатын. Оның айтуынша, 
қоғамдық қор қаржысы денсаулық сақтау, білім беру, 
әлеуметтік сала, мәдениет және спорт салаларындағы 
нақты мәселелерді шешуге бағытталады. Екіншіден,  
т тенше жағдайлар кезінде және ттенше жағдай 
ре жимін енгізу кезінде зардап шеккен қазақ стан дық-
тарға кмек крсетіледі. Үшіншіден, ха лық тың 
әлеуметтік осал топтары және осал топ ба ла ларына 
спорттық инфрақұрылымның дамуы және қол-
жетімділігін арттыру бойынша жәрдемдесуге сеп тігін 
тигізеді. Тртіншіден, мемлекетіміздің ау мақ тық 
тұтастығы мен қауіпсіздігін қорғау кезінде қа за 
тапқан құқық қорғау органдары, арнайы орган дар 
қызметкерлерінің, әскери қызметшілердің отба-
сыларына және басқа да кмекке мұқтаж жандарға 
қол ұшын созуға мүмкіндік береді. Сонымен бірге 
қор басшысы жыл сайын қорға шамамен 100 мил-
лиард теңге түсетінін тілге тиек етті. Қордың алғашқы 
шы ғындары тәртіпсіздіктерде қаза тапқан әскери 
жә не полиция қызметкерлерінің отбасыларына т-

ле нетін тлемдер болады. Ақшаның бір блігі ауру 
ба ла ларды емдеуге де жұмсалады. 

(Жалғасы 3-бетте)

Мемлекет басшысы �асым-Жомарт То�аев 0кімет пен �о�амны� моральды� 
стандарттарын жа�сарту керек екенін айтты. Б�л туралы ойын Президент Twitter-
де жазды.

«Үкімет баз біреулердің мүддесін кздейтін жекелеген топтардың емес, халықтың мүддесі үшін жұмыс 
істеуі тиіс. Тиімді мемлекеттік басқару тұрақты әрі шынайы болуы керек.

Біз сапалы мемлекеттік басқарудың берік негізін қалыптастыру үшін Үкімет пен қоғамның моральдық 
стандарттарын жақсартуымыз керек», – деп жазды Президент.

ҮКІМЕТ ХАЛЫҚ МҮДДЕСІ ҮШІН  ЖҰМЫС ІСТЕУІ КЕРЕК

Б�л не деген бітпейтін то нау?! Тәйт деп 
то�тау салар, ж#генсіздікті тыяр жан та был май 
ма? То нау дегенде елімізді� аса бай мәдени 
��н  дылы�ы сана латын �о рым  дарды� – та рихи 
ескерт кіштерді� ай ды�-к#нні� ама нында к�з 
ал дымызда то� таусыз, бей берекет тоналып 
жат�анын айтып отырмыз. 

ҚОРҒАНСЫЗ ҚОРҒАНДАР...
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ШЕТЕЛДІК БАҚ: 
«Қазақ елі қайран қалдырды»

«Алтын крсе, періште жол дан таяр» дейді. Пе-
ріш теден сада ға кеткір-ай! Періште алтынды не 
қыл сын, зінің крсеқызар сұм ды ғын қостағалы 
айт қаны» дейді ұлы Абай зінің жиырма тоғызын шы 
қара сзінде. Періште туралы, алтын туралы бекерге 
сз қозғап отыр ған жоқпыз. Jйткені қор ған сыз қал-
ған қорымдарды то нау дың түп тркіні тікелей ал-
тын  ға қатысты екенін ішіңіз сезіп отыр ған болар? 
Иә, бәрінің к кейін тескені – алтын. Алтын бұйым-
дар. 
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(Басы 1-бетте)

–Бүгінгі с�з болып отырған 
реформа «тартып алуды және қайта 
б�луді» к�здемейтінін тағы да 
қайталап айтамын. Бұл ақымақтық 
және жауапсыздық болар еді. Мін-
дет – сіздерді, ұлттық буржуазияны 
еліміздің әлеуметтік-экономика-
лық моделін трансформациялау 
үдерісіне белсене атсалысуға тарту. 
%ндіріске инвестиция салу, сапалы 
жұмыс орындарын ашу және экс-
порттық әлеуетті арттыру бағытын-
дағы игі істерге жауап ретінде 
мем лекет жекеменшікті қорғау 
бо йынша кепілдікті арттыруға, тұ-
рақ ты лық пен мемлекеттік реттеу-
дің болжамдылығын қамтамасыз 
етуге, бәсекелестікті әкімшілік 
ре сурс тардың араласуынан, жем-
қор лық пен фаворитизмнен қор-
ғауға дайын, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев еліміз-
дің Жаңа экономикалық бағы-
тының негізін қалайтын басты 
қағидаттарға жан-жақты тоқталды.

Оның пікірінше, бірінші – же-
кеменшікке қол сұқпау. Бұл мәсе-
леде ашық әрі әділ сот кепіл болуы 
тиіс.

Жаңа экономикалық бағыттың 
екінші б�лігі – инвестициялық 
климат. Президент мемлекеттің 

барлық инвестициялық міндетте-
мелерді мінсіз орындайтынын тағы 
да мәлімдеді. Сонымен қатар Мем-
лекет басшысы бизнесмендерді 
қаржысын �з елімізге салуға ша-
қыр ды.

– Егер, Сіздер, болашақ-
тарыңызды Қазақстанмен байла-
ныстыратын болсаңыздар, онда 
қаражаттарыңызды �з елімізге са-
лыңыздар. Бұл – Сіздердің Қазақ-
стан алдындағы әлеуметтік және 
саяси жауапкершіліктеріңіз. «Мұн-
да табыс табамыз, ал басқа жерде 
жұмсаймыз» деген қағидатқа жол 
берілмейді. Сондықтан жұмыс екі 
бағытта жүргізіледі: капиталды елге 
қайтарғаны үшін ынталандыру 
және қаражаттың офшорларға ке-
туіне жол бермейтін тосқауылдар 
қою, – деп атап �тті Қасым-
Жомарт Тоқаев.

Президент атаған үшінші қағи-
дат – шынайы бәсеке.

– Мұнда, ең алдымен қолдан 
жасалған монополияларға талдау 
жасау қажет. Операторлардың, әсі-
ресе жеке операторлардың қызметі 
мүлдем тоқтатылады. Естеріңізде 
болса, бұрын «�теп алушы» деген 
термин болатын. Жеке компания-
лар тиісті т�лем арқылы мемле-
кеттің бірқатар экономикалық 
функцияларын орындауды сатып 

алатын. Бұл жақсылыққа апарма-
ды. Үкіметке мұндай қызметке 
заңды түрде тыйым салуды тапсы-
рамын. Барлық орындар бәсекеге 
ашық болуы тиіс. Нарықтарда қол-
дан жасалған к�птеген делдалдық 
тізбектерді жою қажет. Бұл қор-
даланып қалған мәселені ешкімнің 
шешуге құлқы жоқ. Экономиканы 
деолигополизация бойынша қатаң 
саясат қажет, – деді Мемлекет 
басшысы.

Одан б�лек, ірі кәсіпорын-
дардың салық т�леу және есеп беру 
мәселелерін ретке келтіру қажеттігі 
туралы айтылды. Қасым-Жомарт 
Тоқаев тиімді салық саясаты тура-
лы айта келіп, 2020 жылдың қоры-
тын дысы бойынша мемлекеттік 
бюджеттің кірісі 34,6 млрд дол лар 
(14,6 трлн теңге) болғанын және 
бұл ЖІ%-нің 20 пайызы екенін атап 
�тті.

– Аса маңызды мемлекеттік 
міндеттерді шешу үшін бұл жет-
кіліксіз. Экономикалық ынтымақ-
тастық және даму ұйымына мүше 
елдерде мемлекеттік бюджеттің 
кірісі 40-50 пайызға дейін жетеді. 
Тіпті, біздің жақын к�ршілеріміздің 
�зінде бұл к�рсеткіш әлдеқайда 

жоғары. Мәселен, Украинада – 
31%,  Ресейде – 35,4%,  Қырғыз 
Республикасында – 31%. Соңғы 10 
жылда елдің ЖІ%-дегі салықтың 
үлесі 9,9 пайыздан 7,3 пайызға 
дейін т�мендеп кеткен. Міне, сол 
себепті Ұлттық қордан б�лінетін 
трансфер де тым к�бейіп кеткен. 
2019 жылдан 2021 жылға дейін 12 
трлн теңге,  яғни 30 млрд долларға 
жуық қаржы жұмсалған, – деді 
Мемлекет басшысы. 

Қасым-Жомарт Тоқаев атаған 
тағы бір маңызды мәселе – сатып 
алуларды реформалау.

– Мемлекеттік сатып алулар – 
�те үлкен экономикалық ресурс. 
Оны дұрыс пайдалану керек. Бізде 
бұл – үлкен проблема. Сатып алу-
ларды бәсекесіз жолмен алып 
жүргендердің үлесі әлі де басым. 
«Самұрық-Қазына» қорының 
компанияларындағы сатып алулар-
ды ерекше назарға алу керек. Са-
тып алулар саласындағы сыбайлас-
тық, жасырын �ткізу және бағаны 
жоғары қою мәселелерімен шұғыл 
түрде айналысу керек. Бір ай уақыт 
беремін. Егер шешімі табылмаса, 
�те қатаң шаралар қолданылады. 
Менің «Платон менің досым, бірақ 

ақиқат қымбат» деген қағиданы 
берік ұстанатыныма к�здеріңіз 
жеткен болар, – деді Президент.

Мемлекет басшысы жүктеген 
алтыншы міндет – мемлекеттің 
экономикаға араласуын т�мендету.

Президент «Самұрық-Қазына» 
қорын реформалаудың перспекти-
васына баса мән берді.

– Қазір Қор – �те үлкен 
құрылым. Жабықтық, «саяси 
маңызы бар адамдарды» тағайын-
дау, сатып алулардың тиімсіздігі, 
еңбек қатынастарындағы дау-да-
май, ауқымды жобалардың аяқсыз 
қалуы және тиімсіздігі, компания-
ны ұстап тұру шығындары  – 
бұлардың бәрі қоғамның наразы-
лығын тудырып отырған мәселелер. 
Күні бүгінге дейін мұнай-химия 
саласын қалыптастыра алмадық. 
Кеңес дәуірінде салынған зауыт-
тарды қайта ж�ндеумен келеміз. 
Директорлар кеңесі р�лі мен 
тәуелсіз директорлардың қатысуы 
к�п жағдайда ештеңе шешпейді. 
Қорды түбегейлі реформалау мін-
детін жүктеймін. Бұл мәселе 
бойынша Алмасадам Сәтқалиевпен 
с�йлестім. Егер ол жүктелген мін-
детті атқара алмаса, �зі де, Қор да 

бірге кетеді, – деді Мемлекет бас-
шысы.

Жаңа экономикалық саясаттың 
жетінші элементі – әкімшілік ке-
дергілерді азайту.

– Былтыр прокуратура орган-
дары кәсіпкерлердің 2,5 мыңнан 
астам шағымын қарады. Бәрі де 
қылмыстық қудалау органдарын-
дағы лауазымды тұлғаларының іс-
әрекеттерімен және шешімдерімен 
келіспеу туралы шағымдар. Оның 
1 мыңнан астамы қанағаттан-
дырылды. Кәсіпкерлер (негізінен) 
полиция қызметкерлеріне, эко-
номикалық тергеу қызметіне, сы-
байлас жемқорлыққа қарсы қыз-
метке, Ұлттық қауіпсіздік қызмет-
керлеріне шағымданған, – деді 
Мемлекет басшысы.

Бас прокуратураға осындай 
заңбұзушылықтарға ықпал ететін 
себептер мен жағдайларды анық-
тап, кінәлі адамдардың іс-әрекет-
теріне принципті түрде баға беру 
тапсырылды.

Қасым-Жомарт Тоқаев с�зін 
қорытындылай келе, мемлекеттік 
органдар мен бизнес арасындағы 
диалог билік пен бизнес арасын-
дағы консенсусты қамтамасыз 
етуге тиіс екеніне тоқталды.

Қасым-Жомарт Тоқаев «Қазақ-
стан халқына» қорын құру туралы 
бастамасын қолдап, қаржы ау-
дарған бизнес �кілдеріне алғыс 
айтты.

– Мұның бюджет қоры емес, 
Қазақстан халқының қоры екенін 
тағы да қайталап айтамын. Сон-
дық тан оның жұмысы ұзақ бюро-
кратиялық рәсімдерсіз атқарылуы 
тиіс және батыл шешімдер қабыл-
дануы керек. К�мек нақты, шұғыл 
және атаулы болуы тиіс. Ірі ком-
паниялардың бәрі жыл сайын та-
быс салығының Үкімет белгілеген 
б�лігін пайдалы әрі қайырымдылық 
істермен айналысатын Қорға ауда-
рып тұрады. Бизнес-қоғамдастық 
бұл бастаманы шынайы түрде 
қолдайды және жобаларды жүзеге 
асыруда Қорға к�мектеседі деп 
үміттенемін, – деді Президент. 
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Жаңа экономикалық бағыттың қағидаттары

�а�тарды� басынан бері 
елімізде бол�ан жол апатта-
рынан 100-ден астам адам 
�айтыс болды. Б�л туралы 
Polisia.kz сайты жазды. 

ІІМ мамандарының мәлімет-
теріне қарағанда, 20 күн ішінде 
жол апаттарынан 400-ге жуық 
адам зардап шегіпті. Бұлар – тек 
жарақат алғандардың к�рсет-
кіші. Ал к�з жұмғандар санын 
с�з басында айттық. %кінішке 
қарай, соңғы апталарда екі не-
месе одан да к�п адам қайтыс 
болған жол апаттары бірнеше 
рет тіркелген. Мәселен, 14 
қаңтарда Атырау облысындағы 
Доссор–Құлсары–Бейнеу  авто-
жолында Honda Odyssey және 
ВАЗ-2115 к�лік терінің соқты-
ғысуы нан  5 адам қаза тауып, бір 
азамат ауруханаға түсті. 15 қаң-
тарда Қызылорда облы сының 
Арал–Қазалы автожолында 
Mazda NPV к�лігі Volvo жүк  
машинасымен соқтығысып, 
бірден 8 адам к�з жұмды. 18 
қаңтарда Жамбыл облысындағы 

Саудакент – Жаңатас бағытын-
дағы жолда КамАЗ к�лігі Audi А6 
автомобилін соғып кетіп, 4 адам 
қаза тапты.  19 қаңтарда Шығыс 
Қазақстан облысындағы Омбы-
Май�қапшағай жолында  Kia 
Rio  к�лігі Mitsubishi Outlander 
автомобилімен соқтығысып,  4 
адам мерт болды. Осылайша, 6 
күн ішінде еліміздегі  автожол-
дарда  кемі 21 адам к�з жұмған. 
Егер  бұл мәліметтерге  бір неме-

се екі адамның �ліміне апарып 
соққан жол к�лік оқиғалары 
қосыл мағанын ескерсек, 6 күн 
ішінде мерт болғандар саны 
бұдан да к�п болуы мүмкін.  
%кініштісі, әр апта сайын 20-дан 
астам азамат жолда к�з жұмып 
жатқаны белгілі болып тұр. 
Xйтпесе, 20 күнде к�лік апатта-
рынан қаза тапқандар саны 100-
ден асып кетпес еді.

А.СҰЛТАН

20 күнде 100-ден астам 
адам мерт болды

�а�тар о�и�алары кезінде 
4,5 мы� полицей HalykBank 
инкассаторларыны� �ауіп-
сіздігін �амтамасыз етті. Б�л 
деректі «�аза�стан Халы� 
банкіні�» еншілес �йымы 
«Halyk Инкассация» ЖШС 
растады.

Қаңтардың қайғылы оқиға-
ларында интернет пен ұялы бай-
ланыс шектеліп, мобильді және 
электронды т�лемдерді жүзеге 
асыру мүмкін болмай қалғанда 
қарапайым азаматтарды қолма-
қол ақшамен үздіксіз қамту қажет 
болды. %мірі мен денсаулығына 
т�нетін қатерлерге қарамастан, 
HalykBank-тің инкассаторлары 
3,5 мың банк б�лімшесіне, 6 
мыңнан астам автожанармай құю 
бекетіне, 17,5 мың бизнес ны-
санға сапарлаған. Олар халықты 
ақшамен, ЖЖМ-мен, азық-
түлікпен және бірінші кезекте 

қажетті тауарлармен қамтамасыз 
етуге жол ашқан 13 мыңға жуық 
банкоматқа ақша жүктеді. 

Бүліктер және тонау, жаппай 
тәртіпсіздіктер мен терактілер 
жағдайында бұл маңызды міндет-
тер полиция қызметкерлері, Ұлт-
тық ұлан және Қарулы Күштердің 
әскери қызметшілерімен бірлесіп 
іске асырылды. Олар «ақша 

керуендерінің» қарулы күзетін 
және режимдік аймақтарға �туін, 
сондай-ақ блок-бекеттер арқылы 
жүріп-тұруын қамтамасыз етті. 
Осы мақсаттарға полиция орган-
дары т�тенше жағдай кезінде 
мыңнан астам автоэкипаж бен 4,5 
мың қарулы полиция жасағын 
б�лді. 

Ерік ЕРДЕНОВ

Мыңдаған полицей банк 
инкассаторларын қорғаған

Т'ркістан облысыны� По-
лиция департаменті журна-
листі )лтіруге шенеунік тап-
сырыс бергенін растады. 
�а�тарды� 3-інен 4-іне 
�ара�ан т'ні Т'ркістан облы-
сы Сарыа�аш ауданында 
журналиске шабуыл жасал-
�аны жайлы а�парат тара�ан 
еді. Полицейлер шабуылды 
�йымдастыру�а тапсырыс 
беруші мен орындаушы 
ретінде бірнеше к'діктіні 
�ста�ан.

Журналист,  «Сарыағаш-
информ» газетінің бас редакторы 
Амангелді Батырбековтің баласы-
на сол күні белгісіз біреулер оқ 
атып, жаралаған еді. Полиция  істі 
тіркеп, Қылмыстық кодекстің 
24-99 баптарына сәйкес «адам 
�лтіруге оқталу» күдігімен тергеп-
тексеруді бастаған. Нәтижесінде, 
5 күдікті  ұсталды. 

Түркістан  облысы Полиция  
департаментінің бастығы Қайрат 
Дәлбековтің айтуынша,  қастан-
дық журналистің кәсіби қыз-
метіне  байланысты болуы мүмкін 
екені ескерілген, тергеу барысын-

да бұл нұсқа расталған. «Олар оқ 
атып, оқиға орнынан қашып 
кеткен. Қазір осы қылмысқа 
қатысы бар 5 күдіктіні ұстадық. 
Заттай айғақ ретінде олардан ВАЗ 
маркалы 2 авток�лік тәркіленді. 
Қылмысты орындаушылар бұл 
авток�ліктерді қылмысты жаса-
ғаны үшін алған ақшаға сатып 
алған. Сондай-ақ олардан 16 ка-
либрлі патрондар тәркіленді», –
дейді Қ.Дәлбеков. 

Полиция департаменті басты-
ғының с�зіне қарағанда  Сары-

ағаш ауданы тұрғындарының бірі 
қылмысқа тапсырыс берген. Тап-
сырыс беруші журналисті �лтіру 
үшін күдіктілермен  5 млн теңгеге 
келісіпті. Алайда тапсырыс бе-
руші ретінде ұсталған күдіктінің 
аты-ж�ні айтылмады. Дегенмен 
бірқатар ақпарат құралдары тап-
сырыс беруші Сарыағаш аудандық 
білім б�лімінің басшысы болуы 
мүмкін екенін жазды.

А.СҰЛТАН

Шенеунік журналисті  өлтіруге 
тапсырыс берген

�аза�станда негізгі азы�-
т'лік тауарларыны� 5 айлы� 
�оры ��рылды. Б�л туралы 
Сауда және интеграция 
министрлігіні� Сауда ко-
митетіні� т)ра�асы Ержан 
�азанбаев хабарлады. Оны� 
айтуынша, со��ы 2 жылда 
б'кіл әлемде азы�-т'лік 
ба�асы )сті. 2020-2021 жыл-
дары COVID-19 салдарынан 
тасымал-логистика к'р де-
ленді. Б��ан �оса, к)птеген 
елді ��р�а�шылы�  жайлады.

«Қазақстан да бұдан тыс 
қалған жоқ. Бүгінгі басты міндет 
– бағаның күрт к�терілуіне жол 
бермеу. Бұл бағытта министрлік 
орталық меморгандармен және 
әкімдіктермен бірлесіп, жұмыс 
жүргізуде. Біріншіден, азық-түлік 
тауарларының негізгі түрлерімен 
қамту және олардың бағасын 
қолжетімді ету жұмысы жалға-
сады. Егіс алқаптарын және 
әлеуметтік маңызды тауарларды 
�ндіруге пайдаланылатын басым 
дақылдар �ндірісін ұлғайту жос-
парланған», – деді ол.

Қазір елімізде негізгі азық-
түлік тауарларының 5 айлық қоры 
қалыптастырылды. Тұтынушы 
үшін бағаны т�мендету мақса-
тында 19 түрлі әлеуметтік маңызы 
бар азық-түлік тауарына сауда 
үстемесінің м�лшерін 15-тен 
10%-ға дейін қысқарту туралы 
шешім қабылданды. Бұдан басқа, 
жергілікті бюджет есебінен 
тұрақтандыру қорларын қаржы-
ландыруды және сауда желілерін 

кредиттеуді 140 миллиард теңгеге 
дейін жеткізу жоспарланған 
(бұған дейін 70 млрд теңге 
б�лінді).

Екіншіден, маусымаралық 
кезеңде Орталық Азия елдерінен 
ерте пісетін импорттық жеміс-
к�к�ніс �німдерін форвардтық 
сатып алуды ұйымдастыру 
бойынша жұмыстар жүргізіліп 
жатыр.

Айхан Ш�РІП

Тамақтың 5 айлық қоры бар



3
www.facebook.com/aikyn.kz @aikyngazetiaikyngazeti@gmail.com

W
W

W
.A

IK
Y

N
.K

Z



БАҒДАРAI  YNQ Q №9 (4061)
22 ҚАҢТАР 2022 СЕНБІ

Облыс әкімінің ауыл шаруашылығы мә-
се лелері ж�ніндегі орынбасары Ғалымжан 
�бді халықовтың қабылдауына жазыл ған дар-
дың қарасы к�п болды. Олар негізінен жайы-
лым жер, мал дәрігерінің т�мен жалақысы, 
пай мәселесі бойынша �здерін толғандырған 
сұрақтарымен келді. 

Жайылым жердің тапшылығы бүгінгі 
күн нің �зекті мәселесіне айналып отыр. Мә-
се лен, тұрғындарының к�бі мал шаруа шы-
лы ғымен айналысатын Зеренді ауданына 
қа рас ты Садовое ауылының тұрғындары 
Ға лымжан Кенжешұлынан жайылым жер 
мә селесін шешіп беруді �тінді. Қабылдауға 
кел гендердің барлығы кемі 40-50 бас ірі  қара 
мал ұстайды. *з отбасын �здері асырап отыр-
ған шаруалар егінмен айналысатын серік тес-
тік иесінің ауыл айналасын түгел дерлік 
жыр  тып тастағанын, тіпті малды жайылымға 
апа ратын жолды әрең дегенде сұрап алғанын 
ай тып, бұл бағытта к�мек к�рсетуді сұрады. 

 Облыс әкімінің орынбасары Ғалымжан 
Кен жешұлы бұл мәселені түбегейлі шешу 
үшін ауыл әкімі мен Ауылшаруашылық бас-
қар масының мамандары және аталған серік-
тестік иесі мен тұрғындардың басын қосып, 
кез десу ұйымдастырып, мәселенің оң ше-
шілу жолын қарастыратынын алға тартты. 

К�кшетаулық Сырымбет Қанапин ве-
тери нарлық стансадағы мамандардың жала-
қы сы тым т�мен екенін айтып, �тініш түсір-
ді. Сондай-ақ қызметкерлерді қысқарту 
жү ріп жатқанына қолдау к�рсетуді сұрады. 
Облыс әкімінің орынбасары Ғалымжан Кен-
жешұлы сала басшыларына, яғни облыстық 
Ве теринария басқармасына жалақыны к�-
теру мәселесін қарастыру үшін К�кшетау 
қа ла сының ветеринарлық стансасы жұмы с-
шы ларының штаттық кестесін дайындап 
беру ді тапсырды. 

Яғни, �тініш берушінің жалақы мәселесі 
мен қысқарту қайта қарастырылатын болады. 
Жал пы, әкім орынбасарының айтуынша, 
ал да ғы уақытта Мемлекет басшысының тап-
сыр масымен ауыл шаруашылығына баса 
на зар аударылып, халықтың табысын арт-
тыру бағдарламасы әзірленеді. Демек, ве те-
ри  нария мамандарының да еңбекақысы 
рет теледі. 

Айта кетейік, қоғамдық қабылдауларды 
он лайн форматта �ткізу алыс елді мекен тұр-
ғындарының жергілікті билік �кілдеріне �з 
�ті нішін жеткізу мүмкіндігін беріп отыр. 
Мә селен, елордалық азаматша Аршалы мен 
Шор танды аудандарындағы серіктестіктердің 
құр амынан шығу және дивидендтердің т�-
лен беуі мәселесін к�терді. Бұл бағытта мәсе-
ле ні аталған аудан әкімдері мен ауылшаруа-
шы лық б�лімінің мамандары қарастыратын 
бол ды. Түйткілдің оң шешілуі партияның 
ба қылауында болады. 

Сандықтау ауданындағы ірі серіктестіктің 
мұра герге пай ақысы т�ленбейтінін алға 
тарт  қан �тініш берушінің де мәселесі бақы-
лауға алынды. 

Қоғамдық қабылдауға жазылғандардың 
бірі – ауыл шаруашылығын автоматтандыру 
мә селесімен айналысып жүрген к�кшетаулық 
Ерсұлтан Жақанов. Жас маман ауыл шаруа-
шы лығына инновациялық технологияларды 
ен гізу бойынша �зінің бизнес идеяларын 
жү зеге асыруда қолдау сұрады. Озық ойлы 
жас тың кәсіпкерлікті қолдаудың мемлекеттік 
бағ дарламаларына қатысуы туралы мәселені 
қарау үшін ауыл шаруашылығын қаржылай 
қол дау қорының басшылығын алға тарта 
отырып, �ті ніш берушімен тағы бір кездесу 
ұйым дас тыру ұйғарылды. 

�білмансұр ЖАСАН

Biz Birgemiz Qazaqstan т�рағасы 
Қайрат Перизаттың айтуынша, атал-
ған акция Президенттің бастамасын 
қол дау мақсатында �ткізіліп отыр.

«Мемлекет басшысы �зінің жаңа-
жыл дық үндеуінде 2022 жылды Ба ла-
лар жылы деп жариялауды ұсынып, 
«�скелең ұрпақтың үйлесімді дамуы 
мен бақытты балалық шағы – біздің 

жал пыұлттық міндетіміз» деп атап 
�тті. Biz Birgemiz Qazaqstan бірінші 
ке зектегі міндеті – ерекше балаларды 
жә не к�пбалалы, аз қамтылған отба-
сы лардың балаларын әлеуметтік қол-
дау. *ткізілетін іс-шаралар мен ак ция-
лардың к�пшілігі осыған бағытталған. 
Бү гінгі акция да соның дәлелі», – дейді 
ол.

*ткізілген акция аясында 100 
ерек   ше балаға – «Батыр» ҚБ тәр бие-
ле   нушілеріне қыс мезгіліне жылы 
киім дер берілді. «Ғабит Сәтма ғам бе-
тов» жеке қорының директоры Айнұр 
Оспанқызы атап �ткендей, киімдер әр 
баланың жеке сұранысына сәйкес 
сатып алынды:

«Бүгін біз Biz Birgemiz Qazaqstan-
мен бір лесіп кезекті қайырымдылық 
іс-шараны �ткізіп жатырмыз. Бұған 
дейін қайырымдылық кеші, жаңа жыл-
дық ер теңгілік және басқа да к�птеген 
ак  ция �ткізілді. Ал қазір балаларға 
қыс  қы жылы киімдерді: күртеше, ху-
ди, аяқ киім және тағы да басқа киім-
дерді та быстаймыз. �рбір бала �зіне 
қа жетті киім ді алғанын атап �ткім 
ке леді», – дей ді Айнұр Оспанқызы.

Айта кету керек, акция қоры тын-
ды сы бойынша 278 бірлік қысқы киім 
тара тылды, атап айтқанда елордада – 
100, Ақмола облысында – 100 және 
Алма ты қаласында – 78. Алматыда 
киім елдегі соңғы оқиғалар кезінде 
зар  дап шеккен аз қамтылған отба сы-
лар дың балаларына берілді.

 А.ЖАСАНҰЛЫ

(Басы 1-бетте)

Жадыра МҮСІЛІМ 

Бұдан б�лек, қор құрылтайшысы болып 
4 қо ғамдық ұйым таңдалған. Олар осыған 
дейін де мемлекеттік органдармен бірлесіп, 
ден саулық сақтау, білім және әлеуметтік са-
лада қайырымдылық шарасымен тұрақты 
айналысып келеді. Қоғамдық ұйымдар Үкі-
меттің ұсынысымен таңдалыпты. Оның 
айтуынша, кез келген қоғамдық ұйым қор 
қа  тысушысы бола алады. Басты талап – қайы-
рымдылық саласында тәжірибенің болуы. 

Сондай-ақ ол қор мемлекет қызметін 
қай таламауы керек деп отыр. «Біз бюджет 
ор нын алмастыратын ұйым болмауымыз 
қа жет. �леуметтік салаға және басқа да мақ-
саттарға арналған барлық бюджет шығыны 
то лық к�лемде б�лінуге тиіс. Біз қандай да 
бір жеке бастамаларды алмастырмаймыз. 
Қайырымдылық қорлары арқылы орынды 
қар жыландырылатын бағдарды табу керек 
бо лады», – деді Болат Жәмішев. Оның с�-
зіне қарағанда, қор елімізде қызмет атқарып 
жүрген  қайырымдылық ұйымдары арқылы 
жұмыс істейді. Ал азаматтар к�мек алу үшін 
�тініш берушілерден тиісті құжаттарды жи-
нап, тексеретін қайырымдылық ұйым да ры-
на жүгінуі керек. Қазір 140 қайы рым дылық 
ұй ы мы �тініштерді қабылдайтын, дерек тер-
дің қайталануына, жоғалуына, тиісті жауап 
ұсын бастан негізсіз бас тартуға жол бер мей-
тін электронды портал арқылы халықпен 
�зара әрекеттеседі. Осындай жүйе арқылы 
қоғамдық қор жұмысы да жариялы түрде 
жү зеге асуы қажет. Қор басшысы қазір қор-
дың жұмысын ұйымдастыру бойынша әлі 
де жұмыстар істеліп жатқанын жеткізе ке-
ліп, қайырымдылық жасаушылар мен 
электронды түрде к�мекке жүгінгендермен 
�зара байланыс орнататынын айтты. Бұл 
үшін арнайы сайт та іске қосылмақ. 

Ал қорды қаржыландыру жеке к�здер-
ден, халықаралық қайырымдылық ұйым-
дары ның қаражатынан, лотерея қызметі 
опе раторының, м�лшерлемені есепке алу 
ор та лығының және басқа да монополис тер-
дің міндетті аударымдарынан, ірі бизнес 
тара  пынан тұрақты аударымдарынан, қайы-

рым дылыққа, оның ішінде квазимемлекеттік 
сек  торға арналған қаражаттан жүзеге 
асыры латын болады. 

ҚОРҒА ҚАНША ҚАРЖЫ 
АУДАРЫЛДЫ?

Соңғы мәлімет бойынша, қоғамдық 
қорға 16 167 қазақстандықтан 29.3 млрд 
тең ге түсті.  Оның ішінде 75 заңды тұлғадан 
және ірі кәсіпкерлерден 19.2 млрд теңге 
ау дарылған.Бұ дан б�лек қаражатты 
қарапайым қазақ стан дықтар да аударған. 

Кеше Қаржы министрлігі Мемлекеттік 
кіріс тер комитеті т�рағасының орынбасары 
Қайрат Миятов қорға аударым жасаған биз-
нес субъектілеріне жеңілдік берілетінін 
айт ты. Ал қордың қаражатынан к�мек ал-
ған   дардың табысы қайтарымсыз алынған 
мүлік ретінде қаралады. 

ҚАМҚОРШЫЛЫҚ 
КЕҢЕСІН ҚАЙТА ҚАРАУ КЕРЕК 

Қорға құйылып жатқан осы қаражаттың 
тиімді жұмсалуын бақылауы тиіс «Қазақстан 

халқына» қорының Қамқоршылық кеңес 
құрамына белгілі мемлекет және қоғам қай-
раткерлері, азаматтық қоғам �кілдері, ме-
це наттар мен еліміздің беделді оннан аса 
ада мы кірген болатын. Олардың міндетіне 
қор дың негізгі қызметі мен міндеттерін 
анық тау, бюджетті бекіту, басқа да бақылау 
жә не ұйымдастырушылық қызметтерді жү-
зеге асыру кіреді.

Алайда қоғам арасында кеңес мүшелігіне 
кір гендерге қатысты сан алуан пікір ай-
тылған болатын. 

Экономист Айдар �лібаевтың айтуын-
ша, қор жұ мы сын бақылау қалай болатыны 
туралы ай қын жүйе жоқ. Ал қордың 
Қамқоршылық кеңе сіне кіргендерге қоғам 
сенімсіздік та ны тып жатыр. «Мүшелікке 
кіргендерге адам  дардың сенетіндей себебі 
жоқ. Мы салы, Аружан Саин, бұрынғы Ішкі 
істер ми нистріне халық қалай сенеді? Тіпті, 
қо ғам осы уақытқа дейін қаржы жүйесін 
талай жыл басқарып, немен айналысқаны 
түсі нік сіз адамның басшылыққа келуіне 
күмән мен қарайды. Қорға түсетін қаржыны 
кім ба қылауында ұстайды? Халық �зі сайла-
маған адамдарға сенімсіздікпен қарауының 
�зі қордың қаншалықты бақылауда ұста ла-
тынын байқатады», – дейді Айдар �лібаев. 

�йткенмен қор басшысы кеңес мүше-
леріне қатысты сауалға жауап беріп: «Олар-
ды кім сайлады, неге халық талқысына 
сал    мады деген секілді әңгімелер бар. Қор 
Мем лекет басшысының бастамасымен 
құрыл ды. �рине, қорға қаржы аударған қо-
ғам дық ұйым немесе жеке тұлға оның қайда 
жұмсалып жатқанын білуге құқылы. Жи-
нал ған қаражаттың тиімді жұмсалуына қа-
ты сы Үкіметке де әлеуметтік жауапкершілік 
жүгі артылады. Сондықтан кеңес мүшелерін 
Үкімет бекітіп, бізге ұсынды. *з басыма 
келсем, қор т�рағасы ретінде қамқоршылық 
кеңес құрамында мен де бармын. Маған қор 
жұмысын ұйымдастыру, жүргізу міндеті 
жүткелген», – деді Болат Жәмішев. 

Қор басшысы Болат Жәмішев қор қар-
жысын бақылау ашық болатынын да ай-
тады. Оның с�зінше «Қазақстан халқына» 
қорының сайтында жиналған және жұм-
салған қаржыға қатысты деректер ашық к�р-
сетіледі. Ал қорға түскен қаржы 7 отан дық 
банкте болады. Яғни, қайырымдылық жа-

саған адам немесе ұйым қаржыны қай банк 
арқылы жібереді, ақша сол банкте болады. 
«Қор ашыла сала алғашқы қаржы Halyk Bank 
арқылы түсті. Одан кейін kaspi.kz және тағы 
5 банкке қайырымдылық қаржысы түсе 
бастады. Қаржыға біз жауапты болған-
дықтан, халық сеніміне кірген, несие жүйесі 
оң жолға қойылған банктер таңдалды. Одан 
әрі отандық ірі кәсіпорындармен тікелей 
жұмыс істейтін боламыз. Ал орта және ша-
ғын кәсіпорындармен «Атамекен» ұлттық 
кәсіпкерлер палатасы арқылы меморандум 
жасаймыз», –  дейді Болат Жәмішев. 

ЖАРИЯЛЫЛЫҚ ҚАЖЕТ
Сенатор Нұрлан Бекназаров қор елдегі 

әлеуметтік мәселені шешіп тастамайтынын 
айтады. Бірақ қор қаржысы уақыт күттірмей 
тез шешім қабылдайтын қиын сәтте қажетке 
жаратылуы тиіс. Қаржының тиімді жұм-
салуы үшін ашықтық қажет. «Талап арыздың 
қаралу механизмін жүйелеу керек. �рбір 
б�лінген қаражат БАҚ арқылы жариялы 
түрде к�рсетілгені ж�н. К�мекке мұқтаж 
адам дарды да анықтау ашық түрде жүргізілуі 
ке рек. Ол үшін қордың аймақтардағы се-
нім ді �кілдері тағайындалып, солар арқы лы 
к� мек алып отырған адамдардың к�мекке 
мұқ таж екенін ашық түрде тексеріп отыр-
ға ны к�кейге қонымды», – дейді депутат. 

Кеше отандық ірі бизнес �кілдерімен 
кез десу �ткізген Президент бүкіл қоғамдық 
ты ныс-тіршілікті түбегейлі трансфор ма-
ция лау міндеті тұрғанын атап кетті. Сондық-
тан таза, ашық және әділ іс-әрекеттердің 
жаңа тәртібін анықтаған ж�н екенін жет-
кізді. Мемлекет басшысының айтуынша, 
азғана элиталық топтар ықпалының артуы 
және халықтың басым б�лігінің табысының 
азаюы қауіпсіздікке айтарлықтай қатер 
т�ндірді. Бұл қоғамның экономикалық, 
әлеуметтік, содан кейін саяси б�лінуіне 
әкеп соқтыруы мүмкін. Сонымен бірге 
Мем лекет басшысы «Қазақстан халқына» 
қоры формализмнен алшақ болу керектігін, 
оның жұмысы ұзаққа созылатын бюрокра-
тиялық процедурасыз болуы тиіс екенін 
қа дап айтты. 

Бұған дейін елімізде бірнеше қайырым-
дылық қорлары құрылды. Алайда қайырым-
дылық атын жамылған қорлардың қаржысы 
жеке қалталарға �тіп кеткенін де білеміз. 
Сон дықтан қайырымдылық қорлары мен 
ұйым дарының жұмысын қадағалап, ашық-
тығын қамтамасыз ететін арнайы мекеме 
керек те шығар. 

ЖЫЛУ ЖИНАҒАН ҚОР

ҚАБЫЛДАУДА 
АЙТЫЛҒАН МӘСЕЛЕЛЕР 
АЯҚСЫЗ ҚАЛМАЙДЫ

278 БАЛА ҚЫСҚЫ 
КИІМ АЛДЫ

Халы� пен билік арасын жа�ындату ма�сатында «Nur Otan» партиясыны� 
А�мола облысты� филиалыны� �о�амды� �абылдау б�лмесінде жергілік-
ті ат�арушы билік �кілдеріні� кесте бойынша �абылдауы �тті. 

Елордада «Балаларды �ыс�а киіндірейік!» �айырымдылы� ак-
циясы �тті. Іс-шараны Biz Birgemiz Qazaqstan �о�амды� �оры, оны� 
еріктілері мен «Jas Otan» Жастар �анатыны� белсенділері &йымда-
стырды. Бас демеуші «'абит Сатма�амбетовты� �айырымдылы� 
�оры» жеке �оры болды.

НЕГІЗГІ МІНДЕТТЕР 
ТАЛҚЫЛАНДЫ

«Nur Otan» партиясы Шымкент 
�алалы� филиалы бастауыш пар-
тия &йымы т�ра�алары мен фи-
лиал �ызметкерлеріні� идео   ло-
гия лы� с/йемелдеуге бай ла ныс-
ты отырысы �тті. Жиын ды «Nur 
Otan» партиясы Шым кент �а -
лалы� филиалы т�ра �асыны� 
бірін ші орынбасары Жанар Бек-
таева ашып, ж/ргізіп отырды. 

Күн тәртібінде Президент Қасым-
Жомарт Тоқаевтың Парламент Мә-
жі    лісіндегі үндеуі мен «Nur Otan» 
пар тиясы Т�рағасының Бірінші 
орын басары Б.Байбектің Мемлекет 
бас шысының тапсырмаларын жүйелі 
орын дау барысындағы негізгі мін дет-
тері талқыланды. 

Аталған мәселелер бойынша пар-
тия филиалы т�рағасының орын ба-
сары М.Қалмұратов арнайы баяндама 
жа  сап, «Ақтас» бастауыш партия 
ұйы     мының т�рағасы Е.Т�лендиев 
пен «Білім және ғылым» бастауыш 
пар тия ұйымы т�рағасының орын ба-
сары С.Мәжінбеков с�з с�йледі. 

– «Nur Otan» партиясының негізгі 
мін деті – Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың ел мүддесі жолындағы 
тап сырмаларын сапалы орындалуына 
барлық күш-жігерін салу. Осы орайда 
800 мыңнан астам партияластың ба-
сын біріктірген, еліміздегі негізгі 
сая  си күш саналатын «Nur Otan» 
пар   тиясының мүмкіндіктері жетер-
лік. Бес жылға дайындалған «*з геріс-
тер жолы: әр азаматқа лайықты �мір!» 

сайлауалды бағдарламасының басты 
мақсаты да тұрғындардың лайықты 
әрі сапалы �мір сүруін қалыптастыру 
бо латын. Сондықтан алдағы уақытта 
Мем лекет басшысының тапсыр ма-
ла рын партияның сайлауалды бағдар-
ла масымен ұштастыра отырып орын-
дау бойынша жұмыстарды жал ғас-
тыра тын боламыз, – деді Ж.Бектаева. 

�білмансұр ЖАСАН

«ҚАЗАҚСТАН ХАЛҚЫНА» 
ҚОРЫНА ҚАРАЖАТ АУДАРҒАНДАР

Kaspi Bank АҚ –  7 МЛРД ТЕҢГЕ
 
«Kaspi Магазин» ЖШС –  3 МЛРД ТЕҢГЕ
 
Halyk Bank  («Қазақстан Халық жинақ банкі» АҚ) –  3 МЛРД ТЕҢГЕ
 
«Халық» қайырымдылық қоры» ЖҚ –  2 МЛРД ТЕҢГЕ
 
YDD Corporation ЖШС, Asia FerroAlloys 
ЖШС және олардың акционерлері –   1 МЛРД ТЕҢГЕ 

«Нұрсұлтан Назарбаев қоры» ЖҚ –  500 МЛН ТЕҢГЕ

LANCASTER GROUP KAZAKHSTAN  АҚ –  500 МЛН ТЕҢГЕ
 
«Қазақ мұнай және газ инс титуты» АҚ –  500 МЛН ТЕҢГЕ
 
Данияр Әбілғазин –   500 МЛН ТЕҢГЕ
 
BAZIS CONSTRUCTION ЖШС –  400 МЛН ТЕҢГЕ

«Степногорск тау-кен химиялық комбинаты» ЖШС –  350 МЛН ТЕҢГЕ
 
Алмас Сұлтанғазин –  200 МЛН ТЕҢГЕ
 
«Каратас Майнинг» ЖШС –  100 МЛН ТЕҢГЕ 
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�кімет м�най �німдеріне 
акциз ба�асын �ымбаттат�алы 
отыр. Я�ни, �ндірушілерді� 
к�терме сауда т�ріне салы�-
ты� осы жанама т�рін к�тер-
мек. Онысын елді� экономи-
ка  лы� �ауіпсіздігін �амта ма-
сыз ету ма�сатында деп және 
акциз м�лшерлемесін �л�айту 
бюджетке �осымша �аражат 
тарту�а м�мкіндік береді деп 
т�сіндіреді. &аулы жобасы 
ашы� тал�ылау�а шы�арыл-
�ан. Б�л ж�мыстарды� бар лы-
�ы Президентті� тапсырмасы-
мен ж�зеге асып жатыр де ген-
 мен де, к�птеген сарап шы лар 
о�ан �ар сы шы�ып отыр. Ен-
деше б�л нары��а �а лай әсер 
етеді?  Жанармай ба�асы та�ы 
да �сіп кетпей ме? 

БЕНЗИН АКЦИЗІ – 
57%, ДИЗЕЛДІКІ 

388% ҚЫМБАТТАМАҚ
Қаулы жобасында бензин, га-

зохол, бензанол, мұнай еріткіші, 
жеңіл к�мірсулар қоспалары мен 
экологиялық отынды �ндірушілер-
дің к�терме саудада �ткізуіне ар-
налған акциздер м�лшерлемесін 
1 тоннасына 24 435 теңгеден 38 134 
теңгеге дейін, дизель отынын 
1 тоннасы үшін 9 300 теңгеден 35 
726 теңгеге дейін ұлғайту к�здел-
ген. Яғни, бензин 57%, дизель 
388% қымбаттамақ. Осы арқылы 
Үкімет дизель отынына акциздер-
дің маусымдық �згеруін болдыр-
мау ды, дизель отынының импор-
тына акциздердің тең м�лшерлеме-
сін белгілеуді мақсат етіп отыр. 
Жо баны қабылдау теріс әлеумет-
тік-экономикалық және құқықтық 
салдарға алып келмейді деп сен-
діреді олар.

«Нарық конъюнктурасының 
қазіргі қалыптасқан жағдайында 
ЖЖМ �ндірушілер мен түрлі дел-
далдар қосымша пайда алады. Осы 
маржаның бір б�лігін акциздер 
арқылы бюджет пайдасына алып 
қоюды қамтамасыз ету қажет. Бұл 
мем лекеттің әлеуметтік-экономи-
ка лық міндеттерін іске асыруды 
қамтамасыз ету үшін бюджетке 
қосымша қаражат тартуға мүмкін-
дік береді», – дейді Қаулыға салыс-
тырмалы кесте ұсынған Ұлттық 
экономика вице-министрі Азамат 
@мрин.

ПАЙДАСЫ КІМГЕ, 
ЗИЯНЫ НЕДЕ?

Мамандардың айтуынша, 
акциздерді к�теру 2022 жылы 
жалпы бағаны түсіреміз деген 
идеяға қайшы келеді. @йтсе де, 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың �зі 
акцизді к�теру арқылы ЖЖМ 
�ндірушілерден �те мол табысын 
(сверхмаржа) бюджетке алып алу 

ниеті барын айтқан болатын. Бірақ 
мұндағы логика түсініксіз. Dйткені 
акциз дегеніміз – ол тауар бағасына 
қосылатын жанама салық, ал оны 
әдетте тұтынушы т�лейді. Сондай-
ақ салықтың бұл түрі ұсынысты 
емес, сұранысты реттеу үшін қол-
данылады. Айталық, темекіге сұра-
нысты азайту үшін акцизін �сірсе, 
ол қымбаттайды, осылайша оған 
деген сұраныс та кемиді. Бензин 
де сол сияқты. Мәселен, экология-
лық отынға сұранысты арттыру 
үшін оның акцизін қымбаттатады. 
Біз с�йлескен мамандардың пікірі 
бір жерден шығып отыр.

«Қарапайым тілмен айтқанда, 
акциз дегеніміз �ндірушіден ақша 
алу деген с�з емес, тұтынушыдан 
ақ ша алу деген с�з. Ал акциз арқы-
лы �ндірушілердің �те мол табы сын 
алу үшін оған қоса бензин ба ғасына 
шектеу қою қажет. Бү гінде мұндай 
шектік бағаны Мем лекет басшысы 
180 күнге қойды. Бірақ «акциз-
+шек тік баға» схема сы қолдан 
жасанды түрде енгізіл ген діктен 
нарыққа жат боп келеді. Оны тым 
ұзақ ұстап тұру мүмкін емес: шек-
теуді алып тастауға мәж бүрлік туған 
кезде бензин бағасы күрт к�теріледі 
де, ол акциздің �суіне және мұнай-
дың қымбат тауына алып келуі 
мүмкін», – дейді AERC Қолданбалы 
зерттеулер де партаментінің аға 
аналитигі Евгения Пак.

«Тағы да жиырма бес! Мұндағы 
салыстырмалы кестені мұқият зер-
делеп к�рсеңіз, мұндағы салмақ 
делдалдарға емес, мұнай �ңдеу 
зауыттарына түсетінін байқауға 
болады. Сондықтан да оларға 
мұнай �німдерін ішкі нарыққа сат-
қан нан г�рі акциз жоқ болғандық-
тан, экспортқа шығарған тиімді 
бол мақ. Дәл қазіргі модельде 
дизель отынына, әсіресе қысқы 

түріне баға к�теріліп кетуі мүмкін. 
Меніңше мұның бәрі 2025 жылы 
ЕурАзЭО аясында Бірыңғай нарық 
іске қосылар кездегі ЖЖМ баға-
сын теңестіру мақсатында жасалып 
отырған сияқты», – дейді KazSer-
vis Телеграм арнасының құрыл-
тайшысы Рашид Жақсылықов.

«Президент түпкі б�лшек 
бағаны к�терместен, �ндірушілер 
мен трейдерлерден салық жинауды 
�сіруді тапсырған болатын. Бірақ 
Үкімет әзірге тек �ндірушілерге 
акцизді �сірумен ғана шектеліп 
отыр. Бұл ретте негізгі маржа әлі 
де болса трейдерлерде (алыпсатар-
ларда) қалып отыр. Қарапайым 
ғана математика: трейдерлер ішкі 
нарықта мұнайды бареллін 20$ 
немесе тоннасын 120$ сатып ала-
ды. 1 тонна мұнайды �ңдеу 80$ 
тұрады делік, нәтижесінде 1 тонна 
мұнайдың �зіндік құны �ңдеу мен 
тасымалды қоса алғанда 250$ (110 
000 теңге) болады. 1 тонна мұ-
найдан жабайы есеппен алғанда 
600 кг дизель, 400 кг бензин және 
басқадай да тез сатылып кететін 
жанама �німдер шығады. Мұнда 
ЖЖМ б�лшек саудада литрмен 
сатылатындықтан, конвертация 
жа сасақ 1 тонна бензин 1 350 
литрге шығады. Оның бағасы 180 
тең ге. Сонда мұндағы шығынды 
тек бензинмен ғана жабуға болады. 
Қал ған �німдер тек қана пай да», 
– дейді қаржыгер @лихан Қанапия.

Мамандардың айтуынша, 
біздегі қазіргі акциз құны литріне 
орташа 15 теңге болса, Ресейде 
олар біздің ақшамен алғанда 120 
теңге. Сондықтан да ол жақта 
ЖЖМ қымбат. Егер шекара ашы-
латын болса, онда экспортқа акциз 
салынбайтындықтан, олар біздің 
нарықты арзан отынмен толтырып 
тастауы мүмкін екен.

МОЛ ТАБЫС – 
ЕЛ ИГІЛІГІНЕ

Аға аналитик Евгения Пактің 
пікірінше, кейбіреулер Қазақ-
станда акциздерді �сіру керегіне 
Ресейде де солай болғанын «дәйек» 
қылып келтіреді екен. Расында ол 
жақта да �те мол табысты (сверх-
мар жа) мемлекетке алып алу жос-
парымен 2022 жылдан бастап 
бензин акцизін 4%-ға �сірді. Бірақ 
ол үшін ресейліктер 2019 жылдан 
бастап ерекше схеманы іске қосты. 
Мәселен, оның алдында 2018 
жылы Ресейде бензин бағасы күрт 
�сіп кеткен болатын (егер 2008 
жылдан бері қарай бензин бағасы 
литріне орташа алғанда 2 рубльден 
�сіп отырған болса, 2018 жылы 
бірден 3-4 рубльге к�терілген). 
Сондықтан да Ресей Үкіметі 2019 
жылы жанармай бағасын �сіруге 
мораторий жариялайды: �йткені, 
бензин бағасының �су қарқыны 
инфляция қарқынынан жоғары 
болмауы тиіс. Бұл механизм 
демпфер деп аталады. Одан соң 
2020 жылдан бастап біртіндеп 
акциз бағасын �сіре берді. Нәти-
жесінде, бензин �ндірушілер бен-
зин бағасын инфляция қарқыны-
нан тез �сіре алмағандықтан, ак-
циздер расында да �те мол табысты 
(сверхмаржа) ел бюджетіне бұра 
бастады. Бұл ретте ЖЖМ бағасы 
Ресейде тым қатты бекітілмеген, 
елдегі жалпы баға деңгейі шегінде 
икемді боп келеді. Сондықтан 
шек тік баға деген ұғым нақты бір 
цифрды білдірмейді. @йтсе де, 
соның �зін де экономистер мұны 
нарық тұрғысынан тиімсіз деп 
отыр екен.

«@йтсе де, бұл механизмді Ре-
сейде енгізбес бұрын, онда жанар-
жағармайдың бағасына құрылым-
дық талдау жасалған. Соның ішін де 

2015 жылы АИ-95 маркалы бензин-
нің бағасы неден тұратыны анализ-
ден �ткізілді: сонда бір литр бен-
зиннің бағасында соңғы тұ тыну-
шыға жеткенге дейін мұнай �німдері 
тек жартысын ғана құ райтыны 
анықталған. Қалған б�лігін опера-
циялық шығындар, ішкі нарықтың 
сыйақысы, ак циздер, ҚҚС, табыс 
салығы және таза маржа құраған. 
Сондықтан бізде де �ндіріске деген 
ынтаны т�мендетіп алмай және 
түпкі тұ ты нушыға бағаны к�термей 
жеткізе отырып �те мол табысты 
(сверх мар жа) бюджетке бұру үшін 
Қа зақ стандағы жанар-жағармай 
баға сы ның құрылымына талдау 
жасау қа жет. Меніңше шектік баға 
бел гі лен ген осы 180 күнді осындай 
жұ  мыс тарға арнап, аталған сектор-
ды реттеудің ең тиімді жолын табу 
қа жет сияқты», – дейді Евгения 
Пак.

Сондай-ақ маманның пі кірін-
ше, 180 күн �ткеннен кейін шектік 
бағаны алып тастау бірте-бірте 
жүзеге асырылуы керек. Болмаса, 
бұл бензин бағасының бірден күрт 
к�теріліп кетуіне әкеліп, оның 
соңы тасымалға, ал ақыр аяғында 
жалпы бағалар деңгейінің жоға ры-
лауына әкелуі мүмкін.

ДЕЛДАЛ ТАБЫСЫ 
МЕМЛЕКЕТКЕ

Естеріңізде болса, мұндағы та-
ғы бір проблема – ЖЖМ нарығын-
дағы инфляцияны тежеп тұру. 
Бәсекелестікті қорғау және дамыту 
агенттігі Үкімет отырысында осы 
мәселені шешу үшін бірқатар 
ұсыныс берген болатын. Олардың 
не гізгілері – «мұнай �німдерін к�-
терме жеткізуші», «мұнай �німде-
рін к�терме �ткізу» деген ұғымдар-
дан «қағаз жүзіндегі» делдалдарды 
алып тастау, яғни ешқандай логис-
ти калық нысандары жоқ, тек қар-
жылай спекуляцияларды жүзеге 
асыратын, сол ақшаның шетінен 
логистикалық тасымалдың да ақ-
ша сын т�лейтін қатысушыларды 
шет тету; мұнай �німдерін тауарлық 
биржа арқылы �ткізу үлесін 2025 
жылға дейін 40%-ға дейін жеткізу, 
сонымен қатар биржадан тыс мә-
мілелерді де бір мезетте тіркеуге 
алып, антимонополиялық қадаға-
лап отыру; Мұнай мен ЖЖМ-ның 
биржадан тыс к�леміне бірдей 
қолжетімділік беретін ереже жасап 
шығару, онда келісімге дейінгі 
шарт тар, контрагенттерді іріктеу 
тәртібі, бас тартуға негіз болған 
жағ дайлар және т.б. қарастыру. 
Бірқатар сарапшылар қаулыда осы 
мәселе де с�з болуы тиіс деп са-
найды.

«ЖЖМ нарығындағы инфля-
ция туралы ең бірінші к�терген 
«Қа зақстан отын қауымдастығы» 
еді. Бірақ оны әркім әртүрлі түсінді 
де, ең соңында сындай қисынсыз 
ұсыныс болып шықты. Енді мәсе-
ленің �зіне келер болсақ, жанар-

жағармай нарығында әр қатысу-
шы ның �з орны бар. Мәселен, 
«берушілер» (давальцы) мұнайды 
к�терме к�лемде сатып алып, 
зауыт қа алып келіп жанар-жағар-
майға айналдырады. Одан шыққан 
бензинді к�терме саудагерлер 
сатып алып, құю стансаларына 
(АҚС) жеткізеді, қарызға береді, 
сақ тау қызметін к�рсетеді. Анау 
айтқандай мұнда «қағаз жүзінде» 
жүрген ешкім жоқ. Қатысушылар-
ды қысқарту дегенде - ірі тарату 
желілерінің мүддесі жатқан сияқ ты. 
Бұл мәселені де АҚС-тарды тікелей 
биржаға қосу арқылы шешуге болар 
еді. Меніңше, қазіргі қалыптасқан 
жағдайды бұзуға болмайды, әйт-
песе, тізбек үзіліп, жа нар-жағар-
майды үздіксіз жет кізуде үзілістер 
болып, бензин тап шы лығы туын-
дауы мүмкін. Ал маусым нан тыс 
кездері профицит болуы ықтимал. 
Бір с�збен айтқан да, жағдайды 
ушықтырып жіберуі мүмкін», – 
дейді к�терме саудамен ай-
налысатын «АстанаПетро» ЖШС 
директоры Т�леген Қасенов.

KazServis телеграм каналы 
хабарлағандай, таяуда Энергетика 
министрлігі елдегі 25 ірі мұнай 
«беруші» (давальцы) компания-
мен жиын �ткізіп, қысқан к�-
рінеді. Оларға МDЗ бен АҚС 
ара сында тікелей делдал болуды 
тапсырған.

«Бұл Үкіметтің мұнай �ңдеу 
зауытына дейінгі және одан кейінгі 
делдалдарды біріктіріп жіберу 
мақсаты бар екенін білдіреді. Бұл 
дұрыс шешім деп ойлаймын. Осы 
ретте Энергетика министрлігі 
«берушілерге (давальцы) Petrosun 
компаниясының к�терме бағасын 
ұстануды тапсырған. Ол мұнай 
�німдерін ҚМГ-дан кейінгі ірі 
к�терме сатушы компания. Неге 
дәл сол Petrosun-ның бағасы таң-
да лып алынғаны белгісіз. Бірақ бұл 
к�терме нарықтағы біртұтас баға 
құрау жүйесін қалыптастыру мақ-
сатын к�здеп отыр деп түсінемін. 
Осындай тапсырмадан кейін бір-
қатар «берушілер» (давальцы) 
�з экономикасын қайта есептеп 
шы ғару үшін үзіліс алған к�ріне-
ді», – дейді Рашид Жақсылықов.

Сонымен, елімізде кең к�лемде 
реттеу шаралары жүзеге асып 
жатқанын байқауға болады. Бұған 
дейінгі қалыптасқан жүйені қайта 
қарастырып, жаңаша формат 
іздеген мемлекет «�гізді де �лтір-
мей, арбаны да сындырмай» жағ-
дай  дан шығатын жолдарды қарас-
тырып жатқаны анық. Ал ол жол-
дың межесі Еуразиялық экономи-
калық одақтың бірыңғай кеңістігі 
екенін ескерсек, алдағы екі-үш 
жылда еліміздегі баға динамикасы 
жоғары бағыт алатынын жоққа 
шығаруға болмайды. Ендеше, 
мақсат – мемлекеттің ұтылмағаны, 
экономиканың тұқырмағаны 
болып қалу қажет.

Нұрлан ҚОСАЙ
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Қымбат акциз: баға салмағы кімге түседі?

Қ
уа

ны
ш

 С
А

П
А

Р
Б

А
Й

 (
ко

лл
аж

)

– Шыңқуат Шегемұлы, ара-тұра әлеу-
мет тік желідегі парақшаңызда «Қаңтар 
тра гедиясы» кезінде істі болғандарды тер-
геудің барысы туралы мәліметтер салып 
тұра сыз. Оларға қандай айыптар тағылған? 
Жал пы, тергеу қалай жүріп жатыр?

– Дәл қазір менің қорғауымда 5 азамат 
бар. Олардың екеуі Алматы қаласындағы 
тер геу изоляторында (СИ-18), ал қалған 
үшеуі Жамбыл облысындағы тергеу изоля-
торын да қамалған. Dйткені соңғы 3 азамат 
Алматыдан Отарға жеткен тұста ұсталған. 
Енді оларға тағылған айыптарға келетін 
бол сақ. Менің қорғауымдағы жігіттердің 
бі рін Қылмыстық кодекстің 272-бабы 
2-б�   лігіне сай кінәлі деп таныған. Нақ ты-
лап айтқанда, ол жаппай тәртіпсіздікке 
қа тысу, билік �кілдерінің заңды талап-
тары на бағынбау, күш к�рсету деген күдік-
пен ұсталған. Ал екінші азамат митингтен 
кейін таксимен үйіне келген. Кейін әлгі 
азамат мінген авток�лікті тексеру кезінде 
қару-жарақ дүкендерінің бірінен ұрланған 
қару табылған. Жолаушы бола тұра, менің 
қор ғауымдағы азамат та Қылмыстық ко-
декстің 291-бабы 3 және 4-б�лігі бойынша 
кі нәлі деп танылды. Осылайша, ол такси-

мен жолаушы ретінде үйіне жеткені үшін 
жүр гізушінің сыбайласы ретінде істі бол ды. 

Жамбыл облысында қолға түскен жі-
гіт тердің де жағдайы осыған ұқсас. Отар 
жақ  та менің қорғауымдағы 3 жігіт мінген 
ав ток�лікті тоқтатып, тексерген. Мұнда да 
авток�ліктен Алматыдағы бүлік кезінде 
ұрланған заттар табылған. Бұл жігіттер әлгі 
заттарға қатысы бар-жоғын анықтау мүм-
кін болмай тұр. Қазір олардың үшеуі де 
Жам был облысындағы уақытша ұстау 
изоля торына қамалған. Алматыдағы тер-
геу изоляторында отырған 2 жігіт �з кінә-
сін мойындаған. 

– Соңғы жазбаңызда оларға тексеру 
ке зінде күш қолданғанын айттыңыз. Бұл 
ақпарат қаншалықты рас? 

– @лгі жігіттердің айтуы бойынша, 
тер геу кезінде ұрып-соғу, күш к�рсету бол-
ған. Бір жігітке тіпті күштеп «Қасымда 
араб тар болды. Шетелдіктер к�п болды» 
де ген түсініктеме бергізіпті. Ал оның �зі 
ма  ған бар болғаны Полиция депар та мен-
тіне шабуыл жасау сәтін бейнежазбаға 
тү сіріп тұрғанын айтты. Кейін бұған «тер-
рористерді тасыдың» деп жала жапқан. 
Екін ші жігіт те зорлық-зомбылыққа шы-
да май, «қару-жарақ ұрлауға қатыстым» 
деп түсініктеме беруге мәжбүр болған. 
@ри не, олардың бұл уәждерінің қанша-
лық ты шындыққа жанасатынын сотқа 

дейін гі тергеп-тексеру жұмыстары кезінде, 
сот та нақтыланатын болады. Кездесуде 
әл гі жігіттерге «істемеген істеріңді мойын-
дарыңа алмаңдар» десем, олар «ұрады ғой» 
деп жыларман болады. 

– Байқауымызша, бұл істе нақақтан-
на қақ істі болғандар кAп сияқты. Сіз де 
полиция азаматтарды басқар ма лары на, 
бAлімдеріне күштеп әкеп жатқанын ха-
барладыңыз. Демек, кAпшілік арасында 
ай тылып жүргендей жазықсыздан-жазық-
сыз темір торға тоғытылғандар шынында 
кAп болып тұр ғой.

– «Қаңтар трагедиясына» байланысты 
Пре зиденттің �зі бейбіт митингке шық-
қан дар жауапкершілікке тартылмайтынын 
айт ты. Бас прокуратураға арнайы тап сыр-
ма да берді. Ендігі кезекте осы азамат тар-
дың бүлікке қатысы бар-жоғын жіті тек-
серу керек. Бұларды ұрып-соғып, қорқыту 
дұрыс емес. Бұл тұрғыда олардың құқық-
тары арнайы халықаралық конвенциямен 
қор ғалатынын ескеру қажет. Конвенция 
заңы на сай азаматтарды ұрып-соғып алған 
жауап тың ешқандай заңды күші болмай-
ты ны да айтылған. Адвокат ретінде осы 
мә селемен мұқият айналысып жатырмыз. 

Осы жайттарды �зімнің қорғауымдағы 
аза маттардың мысалымен ғана айтып 
отырмын. Бірақ �зім тергеу изоляторында 
бол ған кезде к�рген жағдайлар жүрегімді 

ауырт ты. Тергеліп жатқандардың к�бі жа-
раланған. Арасында жарасы жанына бат-
қа нынан әзер тұрғандары да бар. Тіпті, 
бі реуін зембілге (носилка) салып алып 
кел ді. Екі аяғына оқ тиген. Аяқтарын 
бинт пен таңып тастаған. Негізінен жаралы 
адам дар ауруханада жатып ем алуы керек 
қой. Күдікті болса, оларды ауруханада кү-
зетпен ұстауы қажет. Оның орнына оларды 
түр меге қамап тастады. Ал ондағы жағдай 
бел гілі. Тергеу изоляторында бір сағат 
отыр ғанымда әртүрлі дене жарақатын ал-
ған 20 азаматты алып келді.

Бұған дейін де Алматыдағы тергеу 
изоляторы аузы-мұрнынан шығып жа та-
тын. Енді бір демде 2-3 мың адамды әкеп 
тық қан соң орын жетіспей жатыр. К�зімше 
екі жігітті ұстап әкелгендерді «орын жоқ» 
деп қайтарып жіберді. Менің қорғауымдағы 
3 жігітті Жамбыл облысынан Алматы қа-
ласына жеткізіп, істерімен танысып, ақ-
қа расын ажыратуға да тергеу изоля торын-
дағы орынның тапшылығы себеп болып 
тұр. 

Оған қоса, тергеу изоляторына жедел 
уә кілдердің емін-еркін кіру фактісі де бай-
қа лады. Алайда тергеушіден басқа қыз мет-
керлердің түрмеге баруына тыйым са лын-
ған. 

– Бас прокуратура, Ішкі істер ми нистр-
лігі тергеу кезінде жәбір кAргендерге арнайы 
телефон желісін құрды. Тіпті, Aңірлердегі 
ке зекші прокурорлардың телефон нAміріне 
дейін жариялады. Сіздің ойыңызша бұл 
шара тиімді ме?

– Тиімді болатыны белгілі. Мен де �з 
тара  пымнан азаматтарды прокуратура ор-
гандарына арыздануға шақырамын. Ресми 
органдарды былай қойғанда, адам құқығы 
ж�ніндегі халықаралық ұйымдарға арыз-

дану да артық болмайды. @р істе адам 
тағ    дыры тұрғанын ұмытпайық! 

– Ұсталғандарды бірнеше санатқа жік-
теу ге болады. Оның ішінде бейбіт тұрғын 
да, ұры-қары да, содыр да жүр. Енді олар-
дың бүлікке, жаппай тәртіпсіздікке қа ты сын 
дәлелдеу қажет. Жалпы, осылар дың ақ-
қарасын ажыратуға жалғыз поли ция ның 
қауқары жете ме?

– Президент айтқандай, Алматыдағы 
бү лікке 20 мың адам қатысты. Бірақ олар-
дың бәрі бірдей террорист емес қой. К�п 
болса, 400-500 бүлікші лаң салды. Олардың 
арнайы дайындықтан �ткені к�рініп тұр. 
Ме ніңше, нағыз ұйымдастырушылар, тәр-
тіп бұзғандар әлдеқашан елден кетіп қал-
ды. Ал қолға түскендердің к�бі бейбіт 
ми тингке шыққандар. Оққа ұшып, ажал 
құш қандар да, жараланғандар да – осы 
бей біт шерушілер. @рине, ұсталғандарды 
са натына қарай жіктеп, қылмысқа қа-
тысын дәлелдеу керек. Бірақ бәрін қыл-
мыс тық жауапкершілікке тартпай, кей-
бірін @кімшілік кодекспен де жазалауға 
бо лады. С�з жоқ, қолға түскендердің 
ара    сында жаптым жала, жақтым күйенің 
құр баны болғандар к�п. Менің қорғауым-
дағы үш жігітті алып қараңыз. Бар болғаны 
ұрланған заттар табылған машинаға мін-
ге ні үшін жазаланайын деп тұр. @лгі зат-
тарға олардың қатысы болмауы да мүмкін. 
Он ы дәлелдеу қажет. 

@рине, бұл істе жалғыз полицияның 
қау қары жетпейді. Мұнда адвокаттар, сот-
тар мен прокуратура қызметкерлерін де 
жұмылдыру керек. Қоғам болып атсалысу 
да артық болмайды.

– Fңгімеңізге рақмет! 
Сұхбаттасқан 

Шынболат КҮЗЕКБАЙ

Елімізде «&а�тар трагедиясына» �атысы барларды аны�тау ма�са-
тында ау�ымды тергеу амалдары ж�ргізіліп жатыр. Б�лікке байла-
нысты к�дікке ілінгендерді� саны 8 мы��а жуы�. Дегенмен к�пшілік 

арасында жаптым жала, жа�тым к�йені� ��рбаны бол�андар жайында к�п 
айтылады. Тергеушілерді� де �ол�а т�скендерді с�ра�-жауап алу кезінде 
�рып-со�атыны жиі айтылып ж�р. Алматыда�ы о�и�а кезінде ��ры�талып, 
тергеліп жат�ан азаматтар�а ара т�сіп ж�рген адвокат Шы��уат Байжановпен 
осы мәселелер т��ірегінде с�хбаттасуды� сәті т�скен еді.

ЖАПТЫМ ЖАЛА, 
ЖАҚТЫМ КҮЙЕНІҢ ҚҰРБАНЫ КӨП

Шыңқуат БАЙЖАНОВ, адвокат: 



Киікті� саны к�рт азаюына 
байланысты 2023 жыл�а дейін 
киік ату�а мораторий жария-
лан�ан. 2019 жылды� сана�ы 
бойынша киікті� саны 334 400 
болса, 2021 жылды� к�ктемгі 
са на�ы 842 000 басты ��рады. 
Я�ни, жыл сайын киікті� саны 
артып келеді. Дегенмен т�з та-
 �ы сыны� м�йізіне �ызы�а тын 
браконьерлер киік атуды то�-
татар емес. Ал Батыста�ы а�а-
йын киіктерді� шамадан тыс 
к�беюінен зардап шегіп отыр. 
Ендеше киік санын �алай 
реттеуге болады? 

Қазір киік пен браконьер с�зі 
қатар қолданылатын болды. Ерте 
дәуірден бастап адам баласымен 
бірге жасасып келе жатқан киік 
баласының саны 80-жылдары 
2 мил лионға дейін жеткен. Ал 
90-жылдардың басында иен далада 
небәрі 20 мың бастай ғана қалды. 
2015 жылы киіктер жаппай қырыл-
ған кезде республиканың барлық 
аумағында ақб�кендерді аулауға 
тыйым салынды. Үкімет тек қазақ-
стандық ветеринария және ғылым 
мамандарын ғана емес, Ресей, Гер-
мания, Ұлыбритания маманда рын 
шақыртып, зерттеу жұмыс тарын 
жүргізді. Сынамалардың нәтижесі 
бойынша киіктердің жаппай 
қырылуына әсер еткен пастереллез 
деген ауру анықталды. Киіктер қы-
рылған кезде Герма ниядан арнайы 
түсірілім тобы кел ді. Деректі фильм 
түсіріп, Ос кардан жүлделі болды. 
Осылайша, қазақ даласында болған 
экология лық проблеманы бүкіл 
әлем наза рына ұсынды. Содан бері 
арада 7 жыл �тті. Ал Қызыл кітапқа 
енген түз та ғы лары аурудан емес, 
бра коньер лердің қолынан қыры-
лып жатыр. 

Бір ғана Қостанай облысында 
ақб�кендерді заңсыз атудың бір-
шене дерегі тіркелді. Аймақта бра-
коньерлікке қатысты 5 қылмыстық 
іс қозғалды. Қаск�йлер түз тағы-
сын аулауға қатаң тыйым салын-
ғанын біле тұра аңды атып, мүйізін 
астыртын сатқан. Соның салда-
рынан мемлекетке 170 миллион 
теңгеден артық шығын келді. Қазір 
аймақта киік саны 285 мыңға жет-
кен. Оларды арнайы жасақтар 
к�зінің қарашығындай қорғауға 
тырысады, үнемі рейдтік шаралар 
ұйымдастырады. Соған қарамастан 
қаск�йлер ақб�кендерге қырғидай 
тиюін тоқтатар емес. 2020 жылы 
республика бойынша киіктерді 
қырған браконьерлерге қатысты 
85 факті анықталып, жауыздардың 

қолынан 727 киік пен 3 489 мүйіз 
тәркіленген. Осылайша, еліміздің 
табиғи байлығына 2,4 млрд теңге 
зиян келіпті.

МҮЙІЗГЕ СҰРАНЫС БАРДА 
ҚЫЛМЫС ТА БАР

Қылмыстық топтардың к�з-
құрты болған ақб�кеннің �зі емес, 
мүйізі. Ал мүйізге айыппұл мүлдем 
жоқ. Жас мүйіз екені дәлелденген 
жағдайда ғана шара қолданылады. 
Мол табыс тауып жүргендер үшін 
мүйізге салынатын айыппұлдың 
к�лемі 200 мың теңге. Бұл ақша 
қаск�йлерге түк емес. Жаза жеңіл, 
айыппұл м�лшері аз. Киікті қор-
ғайтын болсақ, онда заң талабын 
кү шейтуіміз керек. Заңсыз аңшы-
лыққа әуестенбейтіндей жағдай 
жасау қажет. Арнайы сайттарға 
кі ріп қарағанымызда киік аула ған-
дардың мүйіз келісін (4 мүйіз – 
1 келі) 35-50 мың теңгеге сатуға 
шы  ғар ғанын к�рдік. Ал Алматыда 
– 120 мың теңге, Қытайда 4 мың 
АҚШ долларына жетіп жығылады. 
Киіктің мүйізі дәстүрлі шығыс ме-
ди цинасының �ндірісі үшін тап-
тыр майтын шикізат. Сондықтан да 
Қытай азаматтары Қазақстаннан 
киіктің мүйізін қандай бағаға 
болса да, сатып алуға дайын. Осы-
лайша, к�ршілес елде мүйіз баға-
сының артуы Қазақстанда киік 
ау лау оқиғасын �ршіте түскен. 
Киік ті сұраусыз, оңай олжа к�ре-
тіндер де к�п. Аңғарсаңыз, Қытай 
шикізатты бізден сатып алып, дәрі 
жасап, онысын �зімізге кері сатып 
отыр. Бір ғана осы саладағы 
мүйізге жыл сайынғы дәстүрлі ме-
ди цинаның сұранысы 8 тоннаға 
дейін барады. Киік мүйізінен 
жасалған «Деток» �німі Қытайда 
кең таралған. 

Киіктің мүйізі үшін сайын да-
лада браконьер мен жануарлар 
әлемін қорғайтын инспекторлар 
арасында қақтығыстар да жиі 
болады. Бірі – табиғатты қорғасам 
десе, екіншісі – пайдаға құнықсам 
дейді. Осының кесірінен елімізде 
инспекторлардың �міріне т�нген 
қауіп те ұлғая түскені байқалады. 
2019 жылғы қаңтарда жануарлар 
дүниесін қорғау ж�ніндегі инспек-
тор Ерлан Нұрғалиев қызмет ке-
зінде алған ауыр жарақатынан к�з 
жұмды. Мұндай адам �ліміне алып 
келген оқиға шілде айында да қай-
таланды. Бұл жолы Охотзо о пром 
мекемесінің инспекторы Қаныш 
Нұртазинов браконьер қолынан 
қаза тауып, оның әріптесі Самат 
Оспанов жараланды. Ал еліміздің 
заңнамасында ақб�кендерді заң-
сыз аулағаны, сондай-ақ дериват-
та рын заңсыз иемденгені, алғаны, 
сақтағаны, �ткізгені, тасымал-
дағаны үшін ұсталғандардың мүлкі 
тәркіленіп, үш жылдан 12 жылға 
дейін бас бостандығынан айыру 
жазасы қарастырылған. Мүйізді 
киікті �лтіргені үшін бар-жоғы 500 
АЕК, аналығы мен т�лі үшін 350 
АЕК айыппұл салынады. Мысалы, 
браконьерлер авток�лік жолына 
шығып қашса, инспектордың оны 
қууға, тоқтатуға, оқ атуға құқығы 
жоқ. Сонымен бірге инспектор-
лар ға қару қолдануға тыйым са-
лын ған. Тек �міріне қауіп т�ніп, 
бра коньер �зіне оқ атқанда ғана 
атуы на болады. Қорықшы күдік ті-
нің қаруын тартып алып, к�лігін 
де тексере алмайды. 

ШАРУАЛАР НЕГЕ АШУЛЫ?
Ал Батыс Қазақстан облысында 

ауылдарға киіктер маза берер емес. 
Тұрғындардың с�зінше, үйірімен 

жүрген ақб�кендер шабындық 
жерлерді таптап, шаруа қожалық-
та рына зиян келтіріп жатыр. Hйт-
кені аптап ыстықтан қорғанған 
жануарлар жайылымдық жерден 
�здеріне шұңқыр қазып алады. 
Мыңдаған киік жайлаған алқап 
осы лай бүлініп жатыр дейді ауыл-
дықтар. Ақб�кендердің әбден ер-
кін сіп алғаны соншалық, к�лікке 
жол бермей ойқастап, жүргізуші-
лердің де жүйкесін жұқартқан. 
Биыл �ңірдегі киік саны 545 мыңға 
жет кен. Iрі оларды бір жерде қамап 
ұстау мүмкін емес. Жаңақала ауда-
нының шаруасы Жеңісбек Ахметов 
киіктің зардабын шегіп жүргенін 
айтады. Оның с�зіне қарағанда, 
кейінгі үш жылдағы құрғақшылыққа 
киік мәселесі қосылып, шаруа-
лардың еңбегі зая кетіп жатыр. 

– Несиеге мал алып, жан бағып 
отырған жандармыз. Ал мына 
киікті �сіріп жатыр, �сіріп жатыр, 
шегі жоқ, тағы к�бейіп кетті. Енді 
сол киіктен қорлықтың к�кесін 
к�ріп отырмыз. Iрине, киік киелі 
жануар болар, дегенмен мына 
к�птігі шектен шықты. Шыдамның 
да шегіне жеттік. Қазірдің �зінде 
осынша к�п, ертең т�лдейтін кезде 
тіпті толып кетеді. Биыл ауданы-
мызда т�тенше жағдай жария ла-
нып, халық ш�птен қиналғанын 
бәрі біледі. «Ашынғанда шығады 
ащы дауысың» демекші, Үкіметтен 
мына киікті бір жағына шығарып, 
шешімін шығаруын сұраймыз. 
Мал жаямыз ба, әлде киік бағамыз 
ба? – дейді Жаңақала ауданының 
тұрғыны Жеңісбек Ахметов. 

Hткен жылы шаруалар аудан 
әкімдігіне арызданып жүріп, киік-
терді басқа жерге аударып, ш�п-
терін шауып алыпты. Ол тек уа-
қытша. Енді ауыл тұрғындары 

«биыл не істейміз?» деп алаңдаулы. 
Негізі, киіктерге 400 гектар ре-
зерват жер берілген. Бірақ түз 
тағылары ол аумақты жерсінбей, 
егінге түсетін к�рінеді. Шаруалар 
киіктің санының 500 мың екеніне 
де сенбейді. Халықтың есебі 
бойынша Жаңақала, Орда, Жә-
нібек, Казталов аудандарындағы 
киік саны миллионнан астам. Киік 
пен шаруаның арасындағы суға 
талас та басталыпты. «Мыңдаған 
киік қатар түскенде шопандар екі-
үш ай пайдаланатын су айдындары 
кәдімгідей ортайып қалады», – 
дейді жергілікті жұрт. Қазақтың ата 
кә сібі мал �сірумен айналысатын 
ауыл тұрғындары жазда жайылым, 
қыста малға азық таппай қиналған. 
Амалсыздан к�ктем шыға Қара-
т�бе, Шыңғырлау аудандарынан 
қымбатқа ш�п сатып алады екен. 

Ауыл шаруаларының жанай-
қайынан сала мамандарының да 
хабары бар. Орман шаруашылығы 
және жануарлар дүниесі комитеті 
т�рағасының орынбасары Данияр 
Тұрғамбаевтың айтуынша, бұл 
жерлер бұрыннан киіктердің мекен 
ету ортасы болғандықтан, олар осы 
аймақтарда тұрақты жайы лады. Бұл 
мәселені шешу үшін киіктердің 
басым б�лігін табиғаты ұқсас, 
шекаралас Атырау, Маңғыстау, 
Ақт�бе облыстарына қоныс аудару 
жолдары қарасты рылып жатыр. 

– Қазір Орал популяциясының 
киіктерін сақтау мақсатында 
«Б�кейорда» мемлекеттік табиғи 
резерватын құру мәселесі қарас ты-
рылып отыр. Ол Батыс Қазақстан 
облысының Казталов, Жәнібек, 
Б�кейорда және Жаңақала аудан-
дарының аумақтарын қамтиды. 
Сондай-ақ Батыс Қазақстан об-
лысының Жәнібек және Казталов 

аудандарының аумағында жалпы 
ауданы 300 мың гектар республи-
калық маңызы бар Ащы�зек мем-
ле кеттік табиғи қаумалын (зооло-
гиялық) құру жобасы әзірленді, – 
дейді Данияр Тұрғамбаев. 

ШЕШУ ЖОЛЫ ҚАНДАЙ?
Hгізді де �лтірмей, арбаны да 

сындырмай екі жақты риза ететін 
жол бар. Ол үшін мемлекет арнайы 
заң қабылдап, киіктердің шамадан 
тыс к�беюін реттеп отыруы тиіс. 
Кезінде Кеңес �кіметі киік қатты 
к�бейген кезде мемлекеттік меке-
меге киік атуға рұқсат беріп, етін 
ет комбинатына �ткізіп отырған. 
Мамандардың айтуынша, Кеңес 
Одағында Еділ-Жайық популя-
циясы 215-240 мыңнан аспаған. 
Одан әріге жайылым жетпейтін-
дік тен, артығының еті пайдаланыл-
ған, тіпті экспортқа да шығарылған. 
Негізі, бұл аймақтағы киіктер 
Үстірт, Бетпақдала популяцияла-
рымен араласпайды және ол жер-
лерге жерсінбейді. 

– Соңғы жылдары браконьер-
лікке қатысты қатаң шаралар қа-
былданса да, әкімшілік жауапқа 
тартылып жатқандар бар. Олар, 
әсіресе жануарлардың ұйығатын 
кезеңінде аңға шығады. Кейбір 
аймақтарда заңсыз аңшылықпен 
айналысатын топтар киіктің мүйі-
зін контрабандалық жолмен ше-
телге �ткізеді. Біз киіктің санының 
�суіне орай жоғары жақтан атуға 
заң бойынша рұқсат сұрап жатыр-
мыз. Кезінде бұл жануар кәсіптік 
маңызы бар болғандықтан атылып, 
еті дүкендерге �ткізілетін. Сол 
сияқ ты заңбұзушылықтарға және 
қарапайым халықтың шаруашы-
лы ғына зиян келмес үшін осындай 
ұсыныс айттық, – дейді «Охотзоо-
пром» мекемесінің жануарлар дү-
ниесін қорғау қызметі басшысы-
ның орынбасары Мұхит Ақоев.

ТҮЙІН: 
Киіктер бір кездері Азиядан 

Еуропаның батысына дейінгі ұлан-
ғайыр аумақта еркін жайыл ған. 6лем 
бойынша киік популя ция сының 
95%-ы Қазақстанда. Ендеше адам-
дардың заңсыз аңшылыққа әуес-
тенбеуі мен шаруалардың к>п киіктен 
зардап шекпеуі үшін киік санын 
реттеуге рұқсат беру керек. Саны 
>сіп, жойылып кету қаупі сейіл се, 
ақб>кен мүйізін, етін >н діріп, >ңдей-
тін кәсіп орындар неге ашпасқа? 
Алыстағы Аустралия кенгуруды 
брендіне ай налдырып, етін >здері 
ғана пайда ланып қоймай, әлемнің 
500-ден астам еліне экспорттайды. 
Мұндай диеталық және құнарлы 
азық түріне деген сұраныс та жыл 
санап артып келеді екен. 

Б�л не деген бітпейтін то-
нау?! Тәйт деп то�тау салар, 
ж�генсіздікті тыяр жан та-
был май ма? То нау дегенде 
елімізді� аса бай мәдени 
��н  дылы�ы сана латын �о-
рым  дарды� – та рихи ескерт-
кіштерді� ай ды�-к�нні� ама-
нында к�з ал дымызда то�-
таусыз, бей берекет тоналып 
жат�анын айтып отырмыз. 

«Алтын к�рсе, періште жол-
дан таяр» дейді. Періштеден сада-
ға кеткір-ай! Періште алтынды не 
қылсын, �зінің к�рсеқызар сұм-
ды ғын қостағалы айтқаны» дейді 
ұлы Абай �зінің жиырма тоғызын-
шы қара с�зінде. Періште туралы, 
алтын туралы бекерге с�з қозғап 
отыр ған жоқпыз. Hйткені қор-
ған сыз қалған қорымдарды то-
нау дың түп т�ркіні тікелей алтын-
ға қатысты екенін ішіңіз сезіп 
отыр ған болар? Иә, бәрінің к�-
кейін тескені – алтын. Алтын 
бұйымдар. 

ҚОРҒАН ТОНАУ ДА 
КЕЗЕҢ-КЕЗЕҢГЕ БFЛІНЕДІ

Еліміздің археологтері мен 
тарихшыларының с�зінен түй-
геніміз, ерте замандағы қорым 
тонаушыларды қызық тыр ғаны, 
әлі де қызықтырып жүргені – 
негізінен қола дәуі рінің соңын-
дағы, сақ дәуірі, к�не түркі дәуірі 
ке зеңінің ескерт кіштері. Бір 
қы  зы ғы, қызығы емес-ау, �кі-
ніштісі қорымдардың тоналуын 
бірнеше кезеңге б�ліп қарауға 
болатын секілді. 

Iуелгі кезең – қорымдардың 
�з заманында, нақтырақ айтсақ 
бір халықтың орнына бір халық 
келген кезде тоналуы дер едік. 

«Кезінде сақ тайпалары пат-
шаларын «алтынмен аптап, кү-
міс пен күптеп» жерлейтінін 
сақ тармен бірге �мір сүрген, 
кейін іле-шала тарихи аренада 
болған ғұндар, үйсіндер, қаң-
лылар, к�не түркілер барлығы 

жақсы білген» деп еді бір сұх-
батында Зайсан ауданындағы 
Шілікті жазығынан «Алтын 
адам» тапқан белгілі археолог 
Iбдеш Т�леубаев. Бұл кезеңді 
түсіндіруге ғалымның осы с�зі 
жеткілікті секілді. 

Екінші кезең – қорымдардың 
аяусыз тоналғаны, аруақтардың 
қорланғаны десек те болады – 
І Петр заманы. Iрқайсысында 
300-400 адамнан болған 30-40 
жасақтың қазақ-қырғыз даласын 
түгел шарлап, ат аяғы жеткен 
жер  дегі қорымдарды түк қалдыр-
май тонап, табылған алтын 
бұйым дарды, құнды жәдігерлерді 
патшаға жеткізгені белгілі. Ре сей-
дің Санкт-Петербург қаласын да-
ғы Эрмитаждағы «І Петрдің кол-
лекциясы» деген залдағы 2 мил-
лион жәдігердің Шығыс Қазақ-
стан нан барғаны бұған дейін ай-
тылып, жазылды. Ал Эрмитаждың 
жерт�лесінде қаншама құпияны 
бүгіп, сары майдай сақталып жат-
қандары қаншама?! 

Үшінші кезеңді ХХ ғасырдағы 
С.Сорокин, С.Черников секілді 
ресейлік археологтердің қазақ 
да ласындағы қорғандарды тауып, 

ашып, зерттеуімен байланыс-
тыру ға болады. 

Тонаушылардың т�ртінші 
кезеңі қазіргі уақыт. Яғни, сізбен, 
бізбен бірге бір елдің суын ішіп, 
ауасын жұтып жүрген – алтынды 
к�ріп, жолдан тайған, тамырлы 
та ри хыңды тәрк, мәйекті мәде-
ниетіңді мансұқ еткен, қазынаға 
құныққан замандастарымызды 
осы т�ртінші кезең тонаушылары-
ның қатарына қосуға болады. 

БІР-АҚ ТҮНДЕ ТОНАП КЕТТІ
Жақында «Зайсан ауданында-

ғы еліміздегі үшінші Алтын адам 
табылған Шілікті жазығындағы 
қорғандар тоналып жатыр» деп 
дабыл қақты жергілікті тұрғын дар. 
«Зайсан ауданы – археоло гия лық 
қазбаға бай �ңір. Hкініш тісі, Ал-
тын адам шыққан Шілікті �ңірін-
дегі обалар еш қараусыз жат қалы 
қашан?! Міне, елдегі аумалы-т�к-
пелі шақта ұлттық құн дылық тар 
мен мәдени мұраға ай налған оба-
лар еш зерттеу к�р мей тоналып 
жатыр. 2021 жылдың күз айында 
бір топ археолог пен облыс әкі мі 
келіп, 2022 жыл ға археоло гия лық 
қазба жұмыс тарын жос пар  лаған 

обаға жа қында қарақ шылар түсіп, 
қазып, обаны қайта к�міп кетіпті. 
Обадағы патша не патшайым 
жатқызылатын табыт ағашы да 
шашылып, бетіне шы ғып қалған. 
Обаның топырағы да қопарылып 
жатыр. Былтыр қара күзде тағы бір 
оба тап осылай қа зылып кет кен 
екен. Мынау –то налған екін ші 
оба. Енді үшінші оба да осылай 
қазылуы мүмкін» деп жанайқайын 
�зінің Facebook парақшасы ар-
қылы жеткізіпті жергілікті қоғам 
белсендісі, журналист Еркебұлан 
Зағыпаров.

Біз мәселенің мән-жайын, 
анық-қанығын білмек ниетпен 
«Берел» мемлекеттік тарихи-мә-
дени қорық-музейі директоры-
ның міндетін атқарушы Алмас 
Сарбасовқа телефон арқылы 
хабарластық. Hйткені 2017 жылы 
«Берел» музейінің жанынан 
Шілікті б�лімі ашылған болатын. 
«Шіліктіге Катонқарағайдан ар-
найы келіп, жергілікті полиция, 
прокуратура �кілдерімен, ауыл 
әкі мімен бірге жағдайды �з к�зім-
мен к�рдім. Тонаушылар ертерек-
те тоналған бір үлкен қорғанды 
түнде қазып, қайтадан жауып 
кет кен екен. Iлеуметтік желіде 
жа зылғандай, бұл қорған биыл 
қазба жұмыстары жоспарланған 
қорған емес, �з алдына б�лек қо-
рым. Енді бір жағынан тонауға 
ұшы раған деп нақты айту да 
қиын, алайда «тонаушылар тари-
хи мұра нысанын бүлдірді» деп 
айта аламыз. Біздің топшы лауы-
мызша, қорғанды бүлдірген аза-
маттар бұған арнайы дайындал-
ған, жердің астын зерттейтін 
қым бат құрылғылары да болған 
секілді. Iйтпесе, бір түнде қазып, 
оны қайта жабу оңай шаруа емес 
қой. Жай адамдар бұлай істей 
алмайды. Жергілікті халық «бұған 
ауылға соңғы жылдары к�шіп 

келген адамдардың қатысы болуы 
мүмкін. Бұрын мұндай жағдай 
болмайтын» деп отыр. Енді мұны 
құқық қорғау қызметкерлері 
анық тайды. Біз �з тарапымыздан 
Зайсан аудандық полиция б�-
ліміне арыз тапсырдық. Аудандық 
полиция б�лімі сотқа дейінгі 
тергеп-тексеруді тіркеді. Іздестіру 
жұмыстарын жүргізеді», – деді 
Алмас Сарбасов.

Оның айтуынша, Шілікті 
жазығында 100-ден астам қорған 
болса, соның 38-і «Берел» му-
зейіне қарайды. «Тасбастау ауы-
лындағы бір үйді жалға алып, 
ша ғын музей ашқанбыз. Ішіне 
Шіліктіден шыққан жәдігерлер 
қойылған. Оның арасында түп-
нұсқа жәдігерлер де бар. Зайсан 
ау данының мектептерінің оқу-
шы лары музейге келеді. Hз ойым, 
болашақта Шіліктіде Берел-
дегідей жеке музей салынғаны 
дұрыс деп ойлаймын», – дейді ол. 
Дегенмен археолог Iбдеш Т�леу-
баевтың есебінше, мұнда сақ-
үйсін дәуірінің 200-ден асатын 
ескерткіші бар, соның 50-ге жуы-
ғы ақсүйектер мен патшалардың 
қорымы к�рінеді. Демек, мемле-
кеттік мекемелердің �зі Шілік ті-
дегі қорғандар мен обаларды 
толық есепке алмағанға ұқсайды. 
Немесе археологтің айтқаны қате. 
Бірақ бұл басқа әңгіме. 

ШІЛІКТІДЕ МУЗЕЙ 
АШЫЛАДЫ ДЕП ЕДІ...

Музей демекші, Шіліктіде 
музей салу мәселесі біраз жылдан 
бері к�теріліп жүргенімен, ше-
шімін таппай келеді. Жергілікті 
зиялы қауым �кілдері мұнда 
музей салу ж�нінде ең әуелі сол 
кездегі Мәдениет министрі 
Мұхтар Құл-Мұхамедтің, кейін 
облыс әкімі Даниал Ахметовтің 
бірнеше рет айтқанын айтады. 

Был тыр сол уақытта «Берел» мем-
лекеттік тарихи-мәдени қорық-
музейі директоры болған, қазір 
облыстық Мәдениет басқарма-
сының басшысы қызметін ат қа-
ратын Нұрболат Ахметжанов 
Шіліктіде сапар орталығы салы-
натынын с�з еткен еді. «Еліміздің 
барлық жетекші музей қорық та-
ры ның аумағында визит орта лық-
тардың құрылысы, музейфикация 
жұмыстары жүріп жатыр. Hткен 
жылы Түркістан облысындағы 
«Оты рар» және Алматы облысын-
дағы «Таңбалы» визит орталықта-
ры ның құрылысы аяқталды. 
Биыл «Ұлытау», «Гаухар ана», 
«Ор  дабасы» және «Сауран» му-
зей-қорықтарының визит орта-
лықтары құрылысын аяқтауды 
жоспарлап отырмыз. Сонымен 
бірге 2021 жылдан бастап «Есік», 
«Берел», «Шіліктіні» іске қосуды 
к�здеп отырмыз» деген болатын 
бұрынғы Мәдениет және спорт 
министрі Ақтоты Райымқұлова 
2021 жылы ОКҚ алаңында �ткен 
есеп беру кездесуінде.

ТҮЙІН:
Біз «Шіліктіде музей салына 

ма, әлде сапар орталығы бой к>-
тере ме?» деген сұрақты Шығыс 
Қа зақстан облыстық Мәдениет 
басқармасының >кіліне қойдық. 
Басқарманың б>лім басшысы «Бұл 
мәселені тарихи-мәдени мұраны 
қорғау мекемесінің директоры 
Талғат Сүлейменов біледі» деп ж>н 
сілтеп еді, Талғат Сүлейменов 
«Мұны «Берел» музейінен сұ-
раңыз дар. Шілікті бізге қарамай-
ды» деді. Ал «Берел» музейі >кілінің 
жауабын жоғарыда бердік. Қыс-
қасы, Шіліктінің жағдайы «сен 
салар да, мен салар, атқа жемді кім 
салардың» кебін киіп тұрған се-
кілді. Сонымен, Шіліктіге музейді 
кім салар? 6зірге бұл сұраққа 
жауап табылмай тұр...      

Азамат ҚАСЫМ,  
Шығыс Қазақстан облысы

Көктем ҚАРҚЫН  
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(Басы 1-бетте)

ІШКІ ІСКЕ 
АРАЛАСҚАНЫ МА? 

Ал енді бұл құжатты қалай бағалаймыз? 
Бір елдің немесе елдер тобының басқа 
мемлекетте болып жатқан оқиғаларға қа-
тысты ресми құжат қабылдауы нені біл-
діреді? �зге елдің ішкі ісіне араласу деген 
термин ойымызға оралады. Неге? Себебі 
Қазақстан #кілдері Еуропарламентке 
сайланбаған, яғни Еуропа мемлекеттерінің 
шенеуніктері Қазақстандағы ішкі про цес-
терге араласа алмайды. Ендеше олар қа-
лайша мұндай қадамға барып отыр? Бұдан 
б#лек, 1965 жылы 21 желтоқсанда және 
1981 жылы 9 желтоқсанда БҰҰ Бас Ассам-
блея сы қабылдаған Декларациялар бойын-
ша бір елдің басқа елдің ішкі ісіне тікелей 
не жанама араласуына тыйым салынады. 
Дегенмен Еуропарламент БҰҰ-ның атал-
ған құжаттарын елемейтін сияқты. 

Ал енді құжатта жазылған кеңестерге 
келейік. Адам құқығы, с#з бостандығы, 
ашық тергеу сынды мәселелерге с#зсіз 
қо сылуға болады. Бүгінде біздің қоғамға 
қажет шаралар. Оған қоса, қазір біраз 
азаматтар полиция тергеу барысында 
қызметтік құзыретін асыра пайдаланып, 
ұрып-соғуға к#шкенін айтып жатыр. Осы-
ған байланысты Ішкі істер министрлігі де, 
прокуратуралар да сенім телефондарын 
жариялады. Яғни, мұндай проблема бар. 
Алайда комиссияның «Вице-президентін/
Одақтың Сыртқы істер және қауіпсіздік 
саясаты ж#ніндегі Жоғары #кілін (VP/HR) 
және мүше мемлекеттерді Қазақстан би-
лігіне соңғы оқиғалар бойынша бейтарап 
және ашық тергеу жүргізу үшін қысым 
к#рсетуге шақырады» деген с#здерін қалай 
түсі неміз? Бұл Еуроодақтың саяси ық-
палын пайдаланып, Қазақстанның ішкі 
саяси мәселесіне араласу дегенді білдіреді. 
Бір қызығы, Еуропада заң шығаратын 
және оның орындалуын бақылайтын депу-
таттар халықаралық құқыққа қайшы ке-
летін с#здерді ресми құжатқа жазған. 

Ал біздің Үкімет бұл қарарды қалай 
қабылдады? @рине, келіскен жоқ. Сыртқы 

істер министрлігі: «....Еуропалық Пар ла-
мент тің еліміздегі жағдайға қатысты қа-
был даған қарары біржақты сипатқа ие 
екенін және объективті емес тұжырымдарға 
негізделгенін мәлімдейді. Елімізде болған 
қаңтардағы қайғылы оқиғаларға объективті 
бағалаудың болмауы алаңдаушылық 
туғызады. Қазақстан Республикасының 
басшылығы тапсырған ресми тергеп-
тексеру нәтижелері жарияланғанға дейін 
мұндай құжаттарды қабылдау қисынсыз 
деп санаймыз. Оның нәтижелері халық-
аралық қоғамдастыққа ұсынылатынын 
тағы да растаймыз...», – деп мәлімдеді. 

БІРЖАҚТЫ 
БАҒА БЕРГЕН БЕ?

Енді оқиғаға бейтарап тұрғыда қа-
райық. Еуропарламент Қазақстан билігінің 
ескертусіз оқ атуға бұйрық беруін, бүлік-
шілерді басуға әскерді қолдануын айып-
тайды. Ал қаруланған содырлар тәртіп 
сақшыларына, қала тұрғындарына шабуыл 
жасап, оқ атса, онда сарбаздар мен поли-
цейлер #зін және қала халқын қорғау үшін 
не істеу керек еді? Басу айтып, сабасына 
тү суін соңына дейін күту керек пе еді? Ал-
маты алаңында қару таратқан видеоларды 
к#рдік, кейбір қарулы күштердің оқ-дәрісі 
сақталған қоймалар тоналған видеолар 
желіде тарады. Тек Алматыда 6 қару сата-
тын дүкенді үптеп кетті. Осынша қаруды 
иеленген ереуілшілердің бетін басқаша 
қалай қайтаруға болар еді? Сонда 19 
полицейді кім #лтірді? 2 сарбаздың басын 
кім кесіп алды? Ұлттық Ұланның бірнеше 
сарбазын, Ұлттық қауіпсіздік комитетінің 
7 қызметкерінің #мірін кім қиды? Арнайы 
жасақтың киімін киіп (СОБР), Талдықор-
ғандағы түрмеге шабуыл жасап, күзет ші-
лер ге оқ атып, біреуін #лтірген кім? Ал-
матыда к#шеде к#ліктерді тоқтатып, 
ішін   дегі адамдарды шеруге қосылуға 
күш   теп, бас тартқандарына оқ жаудыр ған-
дар ше? Таңқаларлығы, Еуропа парламенті 
#з қарарында бұл жағдайларды жазбайды. 
Тек 19 полицейдің #лімін қысқаша факт 
ретінде түртіп қойған. Қаруланған топты 
қарумен тоқтатпаса, оның баламалы жолы 
болды ма? Қазақстан бойынша жүздеген 
дүкенді тонап, біразына от қойғандар ту-
ралы дерек құжатта айтылмайды. Сонда 
кімдікі дұрыс, кімдікі бұрыс? 

Қазақстан Республикасы Парламенті 
Мәжілісінің Халықаралық істер, қорғаныс 
және қауіпсіздік комитетінің т#рағасы 
Айгүл Құспан «Қазақпаратқа» берген 
сұхбатында Еуропарламент бұл қарарды 
қабылдауға асықты, олар ресми тергеудің 
нәтижесін күтуі керек еді дейді. Рас, сан 
қылмыстың ақ-қарасын ашатын тергеу 
жұ мыстары әлі біткен жоқ. Оның нә ти же-
сін к#рмей біреуді ақтау не айыптау қиын. 
Бірақ Еуропарламент тергеудің ашық 
жүретініне күмән келтіріп, оны ха лық-
аралық деңгейде #ткізуге шақырып отыр. 

Сондай-ақ Айгүл Құспанның с#зіне 
сенсек, Еуропарламент депутаты «Қа-
зақстан халқына» қорының құрылымын 
нақтылауды талап етсе, енді бірі Қытаймен 
жақсы қарым-қатынасымызға алаңдау-
шылық білдірген. Жоғарыдағы с#зімізге 
қайта айналып келеміз. Қазақстан билігі 
бүліктен зардап шеккендерге к#мектесу, 
спорттық кешендерді салу және басқа да 
мақсаттар үшін ашылған «Қазақстан хал-
қына» қоры туралы ақпаратты алыстағы 
Еуропаның бір депутатына не үшін беруі 
тиіс? Қандай халықаралық құжаттың не-
гізінде ол депутатқа Қазақстан билігі есеп 
беруге міндетті? Ешқандай. Яғни, бұл к#пе-
к#рнеу #зге мемлекеттің ішкі ісіне араласу. 

КСРО-ны ЕСКЕ АЛДЫ
Еуропарламент қарарында тағы бір 

жайт бар. Оларды ерекше алаңдатқаны 
Қазақстан билігінің ҰҚШҰ әскерін ша-
қыруы болған сыңайлы. Себебі құжатта 
ұйым аясында келген әскерді Еуропарла-
мент депутаттары «КСРО-ның Чехосло-
вакия мен Венгрияға басып кіруіне ұқсай-
тын ресейлік интервенция» деп бағалайды. 
Алайда ҰҚШҰ әскерінде тек Ресей емес, 
жалпы 5 елдің әскері болғаны, олар тек 
объектілерді қорғағаны, операцияларға 
қатыспағаны және қазіргі уақытта барлық 
шетелдік әскер Қазақстан территория-
сынан толық шығарылғаны жазылмаған. 
Бір с#збен айтқанда, бір жақты баға бері-
летін, #зінің алаңдаушылығын фактке 
балаған тармақтар жетерлік. 

Жалпы, бүгін Қазақстан #згерістер 
кезеңін бастан кешіріп жатыр. Елде тек 
экономикалық, әлеуметтік қана емес, сон-
дай-ақ саяси да реформалар да жүргізіледі 
деген үміт бар. Сол себепті қоғам түбегейлі 
бетбұрыстарды күтіп отыр. Осындай уа-
қыт та демократиялық елдердің заң шы-
ғару шы органы саналатын Еуропарламентті 
сынап, пропагандистік жұмыспен айна-
лыс қымыз жоқ. Дегенмен жағдайға бей-
тарап тұрғыда қарасақ, Еуропарламент #з 
қарарын қабылдау арқылы Қазақстанның 
ішкі ісіне араласты. Құжатта жазылған 
кейбір кеңестер Қазақстан билігіне қысым 
жасауға, елдің ішкі процесіне «қолын са-
луға» бағытталған. Сонымен қатар ли бе-
рал ды кеңестер де жазылғанын жоққа 
шы ғара алмаймыз. Түптеп келгенде, бұл 
құжат Еуроодақ пен Қазақстан қарым-
қатынасына пәлендей кері әсер ете қоймас. 
Себебі екі елдің энергетикалық байланысы 
күшті. Ал Еуропа Ресейдің мұнайы мен 
га зына тәуелді болып тұрған шақта 
Еуроодақ бір қарар үшін #зіне к#п к#лемде 
мұнай жеткізіп отырған басқа әріптесінен 
айырылғысы келмейтін шығар.

�а�тарды� басында �азастанда 
бол�ан ои�алар Орталы Азия ел-
деріне де жанама т�рде әсер еткенге 
�сайды. �леуметтік-экономикалы 
мә селелерді� шиеленісуі о�амда 
нара зылы к$�іл к�йді к�шейтіп, мем-
ле кеттік институттарды� ты�ырыа 
тірелуіне алып келуі м�мкін екенін 
әсіресе &збекстан басшылы�ы бірден 

т�сінген сы�айлы. 

Қазақстанның әр аймағында дүрбелең 
басталған күндерде-ақ �збекстан прези-
денті #ңірдегі мемлекет басшыларымен 
бірнеше рет телефонмен с#йлесті. 
Айталық, Ш.Мирзиеев Қазақстан Пре-
зиденті Қ.Тоқаевпен 6 және 10 қаңтарда, 
содан соң 20 қаңтарда телефон арқылы 
с#йлесті. Қаңтардың 6 күні Ш.Мирзиеев 
Түркия президенті Р.Ердоғанмен, Тәжік-
стан пре зиденті Э.Рахмонмен де телефон 
арқылы тілдескені бар. Сол кезде де �з-
бек стан президенті Қазақстандағы оқиға-
ларға алаңдаушылық білдіріпті. Сонымен 
қатар ресми Ташкент сол күндері елде 
ба ғаның #суіне жол бермеудің түрлі амал-
дарын да қарастырғаны байқалады. 

СҰЙЫЛТЫЛҒАН 
ГАЗ БАҒАСЫН ТҮСІРДІ

Негізі, �збекстан – 2020 жылдан бері 
Ресейге газ сатуды тоқтатқан мемлекет. 
Алайда әлемдік нарықта газ бағасының 
#суіне байланысты ел ішінде де сұйылтыл-
ған газдың құны к#терілген еді. Дегенмен 
қаңтардың алғашқы онкүндігінде �збек-
станда сұйылтылған газ бағасы т#мендеді 
де, газ құю стансасындағы кезек бірден 
азайып сала берді. «Озодлик» сайтының 
ақ паратына қарағанда, Қазақстанда 
ереуіл дер басталғанда газ құю стансаларын- 
да газ к#бейген деседі. Тіпті, 8 қаңтарда 
АИ-80 бензинінің арзандағаны жайлы да 
мә лімет тараған. Кейін оны «Узбекнеф-
тегаз» АҚ жоққа шығарды. 

Бір қызығы, сол күндері пропан газы-
ның бағасы арзандатылғанымен, құбыр 

арқылы келетін метанның бағасы литріне 
100 сумға қымбаттаған. 8 қаңтарда кейбір 
аймақтарда 1 кг метан 2 500 сумға, 1 кг 
пропан 2 800 сумға сатылыпты. 

Негізі, �збекстан билігі былтырдан 
бері азық-түлік бағасының орынсыз #суіне 
жол бермеуге тырысып келеді. Мәселен, 
былтыр 1 сәуірде ішкі нарықты қамтамасыз 
ету үшін тауық жұмыртқасын экспортқа 
шығаруға тыйым салған. Мұның соңы құс 
#сірушілерге әжептәуір зардап тигізген еді. 
Бірақ бәрібір баға бірқалыпты деңгейде 
қалды. Ал қаңтардың басында �збекстанда 
тек жұмыртқа ғана емес, #зге де азық-түлік 
бағасы тұрақты болды. Мамандар Ферғана, 
@ндіжан, Самарқанд, Сырдария және 
Жизақ облыстарында, тіпті Ташкенттің 
#зінде де баға к#п құбылмағанын айтады. 

�СКЕРИ ДАЯРЛЫҚ 
НАЗАРДАН ТЫС ҚАЛМАДЫ

«Қаралы қаңтар» оқиғалары кезінде 
�збекстан сыртқы саясатпен қатар, ішкі 
саясатты, қорғанысты да назардан тыс 
қалдырмады. Шавкат Мирзиеев 7 қаңтарда 
Мемлекеттік қауіпсіздік қызметінің 
«Темурбеклер мактаби» мектебіне және 

@мір Темір атындағы мемлекетті кқауіп-
сізідк қызметі академиясына барды.

Ал 10 қаңтарда қорғанысты басқарудың 
Ұлттық орталығына барды. Бұл орталық 
елдегі барлық күш құрылымдарының іс-
әрекетін үйлестіретінін ескерсек, 
Ш.Мирзиеев Қазақстандағы оқиғалардан 
мейілінше сабақ алуға тырысты деуге негіз 
бар. Оның үстіне сол күндері Қазақстан 
Президенті  күш құрылымдарының әре-
кетін үйлестіру жағы ақсағанын, елге 
террорлық топтар еніп кеткенін айтқан 
еді.. Дәл сол сәтте �збекстан президенті 
ар  мияны бас қару құрылымдарын пысық-
тады. Бірақ �збекстан Қорғаныс министр-
лігі былтыр ғы желтоқсаннан бері ешқан-
дай ақпарат таратқан жоқ. Шетел ақпарат 
құралдарында да �збекстан Қарулы күш-
теріне қатысты жаңалық кездеспеді. Яғни, 
ресми Ташкент Қарулы күштер мен күш 
құ рылымдарына қатысты деректерді мей-
лінше құпия ұстап отырған сыңайлы. 
@йтпесе к#рші мем ле кетте дүрбелең 
болып жатқанда шекараны күшейтпеу, 
арнаулы күштерді даяр етпеу мүмкін емес 
еді. 

Ардақ СҰЛТАН

�азастан 2022 жыл басында 
әлемдік апарат айдынында�ы 
«басты таырыпты�» біріне айналды. 
�аза елінде не болып жатанына 
ызы�ушылы танытпа�ан белді 
шетелдік апарат �ралы алмады. 
Демократиялы журналистиканы� 
мыз�ымас а�идасы бар: бейтарап 
болу, бір тарапты� жетегінде кетпей, 
әр жаа те� арау, сенімді апарат 
к$здеріне �ана с�йену, тек наты 
фактілерге ж�гіну. �ынжылтатыны 
сол, әсіресе, батысты БА�-та б�л 
а �идат аяасты етілді. Елде т�ра-
тылы орнату�а к�ш салып жатан 
билікті біржаты жамандау, тіпті 
жала жауып, аралау басым. 

Шетелдік ақпарат құралдары бір-бірі-
мен жарысып, жаңа аудитория мен қара-
лым жинау жолында фейк пен қауесетті 
басудан да арланбады. Бұл ретте олар осы 
мақсатта әдейі құрылған Телеграмм-
арналарға, әлеуметтік желідегі алыпқашпа 
ақпаратқа сүйеніп жатты. 

Дегенмен салмақты басылымдар Қа-
зақстандағы оқиғаларды қалай к#рсетуде, 
қалай бағалауда?

Британдық BBC арнасы респуб-
ликадағы «Қаралы қаңтар» оқиғаларын 
суреттегенде билікті к#бірек сынауға бейім 
болғаны аңғарылады. Оның жур налистері, 
әсіресе посткеңестік, мұсылман, Азия 
елдерін сынағанды ұнататын ауди тория-
сының ығына жығылғандай. Мы салы, 
тәртіпсіздіктер кезінде қаза тапқан тәртіп 
сақшылары, әскерилер туралы бір жолмен 
ғана айтып, сюжеттердің қалған б#лігін 
күш құрылымдардың аяусыз әрекет етке-
ніне арнады. 

@йтсе де, BBC тілшілері бүліктер аяқ-
талып, қалада тәртіп орнағаннан кейін 
Алматыны аралаған, оқиғаларға қатысты 
қарапайым халықтың пікірін білген. 
К#ше дегі адамдар қарсылық шараларының 
қалай ша тез барлық #ңірге таралып, тос-
қауылсыз зорлық пен тонауға ұласқанына 
таңданады. Респонденттердің кейбірі билік 
әу бастан қатал қимылдауы керек еді деген 
пікірін жеткізді. Біраз адам тәртіп орнату 
кезінде жазықсыз адамдардың жазым 
болғанына қайғырды.

«Мен наразылыққа шыққандардың 
талабын түсінемін, біздің жалақыларымыз 
#сетін емес, баға болса, бар салада қымбат-
тап барады. Алайда бұзақылық пен ма-
родер лікті тыю керек, одан қарапайым 
адамд ар мен бизнес зардап шегеді», – деген 
ал матылық 22 жастағы аспаз жігіттің үн-
деуін еуропалық аудиториясына жеткізді 
BBC.

Германияның федералдық мемлекеттік 
телевизиялық және радиохабар тарату 
арнасы – Deutsche Welle Қазақстанға қа-
тыс ты соңғы сараптамасын «Еуропарла-
мент Қазақстандағы оқиғалар туралы не 
ойлайды?» деген тақырыппен 20 қаңтарда 
жариялады.

«Еуропалық Одақ Қазақстанда не бол-
ғаны және бейбіт наразылық шараларының 
қалайша тәртіпсіздікке ұласып кеткені 
жайында байлам жасауға асығар емес. 
Сондықтан ЕО халықаралық тергеп-тек-
серуді талап етіп отыр. Ресейден айырма-
шы лығы, Еуроодақ Қазақстандағы оқи-
ғалар кезінде ешқандай р#л атқарған жоқ. 
Бірақ бұл оқиғаларды ЕО назардан тыс 
қалдыра да алмайды», – дейді DW.

ГФР-дің жетекші ақпарат құралы Еуро-
парламенттегі сәрсенбінің түнінде #ткен 
дебаттарда Еурокомиссияның атынан 
с#йлеген, денсаулық сақтау мәселелері 
ж# ніндегі еурокомиссар Стелла Кириаки-
дестің с#зін келтірді. 

«Саясаткер 2 қаңтарда басталған бейбіт 
протесттер мен одан кейін #ршіген тәр тіп-
сіздік пен зорлық-зомбылықтың аражігін 
нақты айырып алу қажетін атап #тті. «Ай-
қын далған картина куәландырып отыр-
ғандай, жақсы қаруланған және жаттығудан 
#ткен экстремистік топтар бейбіт демонс-
трант тарды ығыстырып, бастаманы #з қо -
лы на алды. Алайда экстремистердің тұл ғасы 
анықталмады, олардың ниеті түсініксіз 
болып қалды. Бұл топ тар белгілі бір әскери, 
күш құрылым дарымен байл а нысты болуы 
мүмкін», – деп баса айтты Ки риаки дес», 
– деген DW қарсы тарап тар дың да ұстаны-
мын білдіре келе Еуроодақтың Қазақстанға 
қатысты болашақ саясаты туралы байлам 
жасауға тым ерте деген С.Кириакидестің 
ұстаны мымен келісті.

Неміс басылымдары Еуропарламенттің 
мүшесі, «Еуропаны жаңарту» партиясының 
#кілі Кристоф Грюдлердің мәлімдемесінен 
цитата келтіруде: ол Президент Тоқаевтың 
легитимділігін және саясаттағы суверени-
тетін Еуропада ешкім де жоққа шығара 
алмайтынына, бірақ енді бейбіт азаматтарға 
күш құрылымдарының зорлық-зомбылық 
жасауын тоқтатудың маңызды екеніне 
назар аудартты. 

Reuters халықаралық агенттігі Қазақ-
стандағы «Қасіретті қаңтар» оқиғаларын 
қазір «отын бағасын к#теруден туындаған 
тәртіпсіздіктер» деп ұстамдырақ бағалауда. 
Кейінгі жаңалықтарында осы ұғымды қол-
данады. @йтпесе, бұған дейінгі репортаж-

дарында батыстық #зге ақпарат құралдары 
қатарында «к#теріліс», «заманақыр», «апо-
ка липсис» секілді әсірелеу с#здерін пайда-
ланған-тын. Рейтер ҚР Бас прокуратура-
сының қылмыстық қудалау қызметінің 
басшысы Серік Шалабаевқа сілтеме жасай 
отырып, елдегі бейберекетсіздіктер кезінде 
225 адамның, соның ішінде 19 күш құрылы-
мы қызметкерінің қаза тапқанын хабарла-
ды. Оның мәліметінше, «күш құрылымдары 
атып тастағандар арасында бейбіт тұрғын-
дар да, қарулы «бандиттер» де бар», алайда 
құ зырлы органдар әлі күнге олардың қан-
ша сы жазықсыз, қаншасы лаңкес екенін 
ажыратып, нақты үлесін айта алмай отыр». 

«Бұрынғы кеңестік республиканың 
бүкіл #ңірін қамтыған тәртіпсіздіктерге 50 
мыңдай адам қатысқан. Ұсталғандардың 
ұрып-соғуға, азаптауға қатысты шағымы 
артқан соң Президент Тоқаев сенбіде по-
лицияға асыра сілтеуге жол бермеуді тап-
сырды және прокуратураны ауыр қылмыс 
жасамағандарға жұмсақтық танытуға 
шақырды», – деп жазады Reuters. 

Америкалық The New York Times «Қай-
ғылы қаңтар» оқиғалары америкалық 
истеблишментті аң-таң еткенін айтады. 
«Ресей мен Қытай арасында қысылған, 
теңізге шығар жолы жоқ әлемдегі ең ірі 
мемлекет, аумағы бүкіл Батыс Еуропадан 
үлкен, 19 млн ғана халқы бар Қазақстан 
күні бүгінге дейін тұрақсыздық жайлаған 
осы #ңірдегі саяси және экономикалық 
тұрақтылықтың аралы ретінде қарасты-
рылып келген. Наразылық шараларының 
маңызы сол, Қазақстан Ресеймен байла-
нысты: ал оның президенті В.Путин бұл 
елді Ресейдің егізіне айналдыруға, оның 
экономикалық және саяси жүйесі Ресейге 
ұқсас болуына, с#йтіп, ресейлік ықпалдан 
шыға алмауына қол жеткізуге ынтық», – 
деп түйін түйе келе, Қазақстанның АҚШ 
үшін аса маңызды екеніне екпін түсіріп, 
оны дәйектейді.

Ұлыбританияның The Guardian күнде-
лікті газеті «тәртіпсіздіктердің толық тари-
хы қазақстандықтардың к#пшілігі үшін 
зорлық-зомбылық ошағына айналған Ал-
ма тыны сол күндері жапқан қалың тұман-
дай бұлыңғыр болып қалғанын» жеткізді.

«Сол күндері адамдар нақты ақпарат 
ала алмады, себебі интернеттің ағытылып 
тастауы салдарынан бірнеше қайғылы күн 
ішінде сыртқы әлеммен байланыс үзілді. 
Қала к#шелерінде әскери машиналар 
сабылды. Үкіметтік ғимараттар жанды. Ал 
мемлекеттік телеарналар «бандиттер мен 
тер рор шылардан» қауіп-қатер т#ніп тұр-
ғанын тоқтаусыз хабарлап, олардың аяусыз 
жойылатынын жариялап жатты. Қазір елде 
тәртіп орнатылды, интернет қалпына кел-
тірілді. Бірақ жауабы жоқ сұрақ к#беймесе, 
азаймаған. Бір нәрсе айқын: табиғи ресурс-
тарға бай орталықазиялық мемлекет – 
Қазақстан туралы к#птеген ескі түсінік-
тердің бәрі енді теріске шығарылды, мәнін 
жоғалтты», – деп жазады Гардиан.

Испанияның беделді саяси газеті 
El Pais «@зірге Қазақстандағы оқиғалар 
ту ралы байлам жасауға ерте. Бұл елде 
наразы топтардың билік #кілдерімен 
қақтығысы, тәртіпсіздіктер бұрын да 
болған», – дегенге келтірді. 

Жалпы, шетелдік ірі ақпарат құралда-
рының сюжетін қарап, мақалаларын оқы-
ғанда бір жайт к#зге анық түседі: Ба тыс та 
тәуелсіздіктің 30 жылдығында Қа зақ стан-
ның қандай даму жолынан #ткенін бүге-
шігесіне дейін білетін сарапшы жоқ. АҚШ-
тың, Еуропа елдерінің журналистері тартқан 
жергілікті сарапшысымақтар «бұрынғы 
кеңестік республика», «к#птеген ұлттардан 
тұрады», «мұсылман ел» деген стереотиптер-
ді қолданады немесе «мен бә ленбай жыл 
бұрын Қазақстанда болған мын» деп сонда 
к#ргенін әңгімелеп кетеді. Сондықтан ба-
тыстық БАҚ сарапшы ретін де қазақстандық 
оппозиция #кілдерін, тіпті қатардағы жур-
налистер мен блогер лерді тартуда. Олар #з 
#кпе-наздарын айтуға бейім. 

Тағы бір жайт, Ұлыбритания, Еуропа 
және АҚШ-тың бірқатар басылымдары 
Қазақстандағы бейберекетсіздіктерге ар-
налған мақалаларында Қырғыз Республи-
касындағы революция кезіндегі фотоларды 
басты. Қазақтардың к#шеде қалпымен 
айыр қалпақ киіп жүрмейтінін білмейтін 
болса керек. 

Қалай болғанда да, шет мемлекеттердің 
билігі де, қоғамы да әлі күнге нақты бір 
ұс та нымға келе алмағаны байқалады. Ен-
деше халықаралық қоғамдастықтың пі кі-
рін #з жағына аударуға Қазақстан билігінің 
мүмкіндігі бар. Бұл ретте СІМ-нің шетелдік 
журналистермен бір рет кездесіп, қоя сал-
ғаны қайран қалдырады. Мұндай жағдайда 
Үкіметтің сыртқы саясат пен ел имиджіне 
жауапты құрылымдары да, Орталық ком-
муникациялар қызметі де неге әлемдік 
БАҚ үшін күн құрғатпай, баспас#з мәс ли-
хаттарын #ткізбейтіні, жақсы дайындалған, 
мемлекет ұстанымын дәйектей алатын 
шешен спикер-сарапшыларды, тіл білетін 
«Болашақ» түлектерін ұсынып, ақпарат 
айдынындағы күн тәртібін қалыптастыруды 
#з қолына ала алмай отырғаны түсініксіз.

Елдос СЕНБАЙ

Нұрмұхамед БАЙҒАРА

Еуропарламент қарарын 
қалай бағалаймыз?

Өзбекстанның өзгеше қимылы

Шетелдік БАҚ: «Қазақ елі 
қайран қалдырды»



Б�гінге дейін білім саласында 
бол�ан  �згерістерді� �лшемі жо� 
шы�ар, сірә. Жа�а реформалардан  
к�з с�рініп, шетелдік о�у ж�йе-
лерінен ая� алып ж�ре алмайтын 
к�йге т�стік. "рине, білімді $рпа� 
тәрбиелеуде м$ны� барлы�ы да ке-
рек. Алайда осы о�ыту стандартта-
рын баланы� санасына сі�іретін 
о�ытушылар болмаса, сансыз ре-
формалардан не пайда? Ал бір�атар 
��ірде, соны� ішінде Жамбыл облы-
сында педагогтер тапшылы�ы 
�азірді� �зінде сезіліп жатыр.

БІЛІМ БАСҚАРМАСЫ 
НЕ ІСТЕП ЖАТЫР?

Жамбыл облысындағы 36 мектеп �ткен 
жылды  директорсыз аяқтады. Енді биыл 
бұл олқылықтың орны толады деп күтіледі. 
Есесіне ұстаздар тапшылығы қос бүйірден 
тағы қысып тұр. Облыстық Білім басқар-
масы берген ақпаратқа сүйенсек, бүгінде 
�ңір мектептеріне 103 мұғалім жетіспейді. 
Ұстаздарға мұқтаж болып отырған Шу 
ауданына 61 мұғалім керек. Ортанқол бір 
мектептің ұжымына  пара-пар маман деген 
с�з. Ал педагог мамандар жеткілікті болып 
к�рінетін  Талас ауданына 5 мұғалім керек. 
Қос аудан мұғалім жетіспейтін �ңірлер 
тізімінде бірінші және соңғы орындарға 
тұрақтапты. 

– Дәл қазір облыс мектептерінің  700-ге 
жуық түлегі жоғары оқу орындарында пе-
дагогика мамандықтары бойынша білім 
алады. Олардың оқу үлгерімі мен жағдайын 
мектеп директорлары жіті бақылап отыр. 
Сондай-ақ Абай атындағы Қазақ ұлттық 
педагогикалық университеті және  М.Ду-
лати атындағы Тараз �ңірлік университеті 
мен Білім басқармасы арасында үшжақты  
меморандум жасалған. Осы мәміле негізін-
де  бітіруші түлектерді ауыл мектептеріне 
қызметке тарту жұмыстары қолға алған. 
Бұдан б�лек,  жоғары оқу орындарын 
бітіруші түлектер үшін бос орындар 
жәрмеңкесі онлайн режимде тұрақты түрде 

ұйымдастырылып тұрады. Бір с�збен 
айтқанда, бұл мәселе басқарманың  ұдайы 
бақылауында, – дейді Білім басқармасының 
баспас�з қызметі.

«ДИПЛОММЕН – АУЫЛҒА!» 
БАҒДАРЛАМАСЫНЫҢ ТИІМСІЗ 

ТҰСТАРЫ БАЙҚАЛДЫ
     4рине, мұндай мәмілелердің болғаны 

құба-құп. Алайда меморандумға қол қойып 
қана түйткілдің түйінін тарқата алмайты-
нымыз белгілі. Осы орайда сала маман-
дары ның да пікірін тыңдағанды ж�н к�р-
дік. 

–  Осыдан бірнеше жыл бұрын «Дип-
ломмен – ауылға!» бағдарламасы мемлекет 
тарапынан қолға алынып, жүзеге асты. 
Баянды бастама бастапқыда жемісін бер-
генімен, кейіннен тиімсіз тұстары да 
байқалды. Атап айтсақ, бағдарлама шең-

берінде белгілі бір елді мекенге жолданған 
жас маман келісілген уақыт мерзімі 
аяқталған соң қайта қалаға қашты. Сондай-
ақ бағдарлама бойынша ауылға келген 
маманға  берілетін к�терме жәрдемақы, 
баспана алуға қаралатын несие қаражатына 
қатысты да түрлі түйткіл туындады. Алған 
ақшасы тұрғын үйге жетпей, жас маман 
жұмысқа кіріспей жатып қарызға батты. 
Осы сынды кемшіліктер жастарға үміт 
сыйламай, керісінше үркітті, – деген  
Халықаралық Тараз инновациялық 
институтының ректоры Ерболат Саурықов 
кадр мәселесін  шешудің бірнеше жолын 
ұсынды. 

«ҚАЖЕТТІ МАМАН – НАҚТЫ ҚАДАМ»
–  Біріншіден,  аудан немесе ауыл 

әкімдіктері �з елді мекенінде орналасқан 
мектеп директорларымен тікелей с�йлесе 

отырып,  қажетті негізгі кадр тапшылығын 
анықтауы қажет. Мұндай ақпаратты облыс 
к�лемінде жинақтау қиын.  Себебі  нақты 
цифрлардан алшақтық, қайталау болуы 
әбден мүмкін. Сол себепті кадр тапшы-
лығының нақты картасы ауылдық жерден 
бастап  жасалуы қажет.

Екіншіден, сол аудан немесе ауылдық 
округтегі мектеп бітіруші түлектердің жал-
пы санын анықтаған абзал. Оның ішінде 
ер балалар немесе қыздар саны, олардың 
таңдап отырған бейіндік пәндерін 
нақтылау керек. Бұл тұста да білім ордала-
ры мен әкімдік арасында тығыз жұмыс 
жүргізілуі тиіс.       

Үшіншіден, қажетті кадрдың оқу 
ақысын т�леуге  министрліктің емес, жер-
гілікті әкімдіктердің бюджетінен қаржы 
қаралуы керек. Соған сәйкес, аудан неме-
се ауыл әкімдігі, білім беретін жоғары оқу 
орны және түлектің ата-анасы арасында 
үшжақты келісімшарт жасалады. Егер жас 
түлек университетті тәмамдаған соң оқу 
т�лемақысын т�леп берген аудан немесе 
ауылға түрлі себепке байланысты  барып 
қызмет етуден бас тартса немесе оқуын 
аяқтамай тастап кеткен жағдайда  ата-ана-
сы сол соманы міндетті түрде ауылдық 
әкімдіктің бюджетіне қайтаруы шарт. Ал 
егер жас түлектің білімі мен білігі �ңірде 
құрылған біліктілік комиссиясының та-
лаптарына сәйкес келмеген жағдайда білім 
берген университет 4 жылдық т�лемақы 
сомасын аудан әкімдігі бюджетіне міндет-
ті түрде қайтаруы тиіс. Яғни, мамандықты 
ата-ананың да, оқушының да үлкен жау-
апкершілікпен таңдауына бұл жүйенің  
тигізер септігі зор. Сонымен қатар білім 
беретін жоғары оқу орындарына да үлкен 
жауапкершілік жүктеледі.     

Байқағанымыздай,  мемлекеттік грант-
пен оқыған қаншама студент 2 немесе 3 
курстан соң оқуды тастап кеткен жағдайда 
олардың осы жылдар аралығында пайда-
лан ған мемлекет қаржысы қайтарылды ма, 
жоқ па және оларға қандай талап қойылады 
деген сауалдарға нақты жауап жоқ. Осы 
түйткілдерді дұрыс шешкен жағдайда мем-
лекеттік бюджеттің есепсіз кеткен 
қаржысының орнын толтыруға болады. Біз 
бұл мәселені �ткен жылдың соңында Пар-
ламент Мәжілісі депутаттарына жолдаған 
«Қажетті маман – нақты қадам» жобасын-
да айқындап тұрып к�рсеттік. Енді осы 
к�терілген қадамдар аудан, ауыл әкімдеріне 
негізгі ұсыныс есебінде жолданып, 

болашақта жүзеге асатын болса, нұр үстіне 
нұр болары с�зсіз, – дейді Ерболат 
Байұзақұлы.

ЖОЛДАМАМЕН ЖІБЕРУ 
Т�СІЛІН ҰСЫНДЫ

 ҚР Білім беру ісінің құрметті қызмет-
кері, сала ардагері Есенкүл Кохаеваның да 
пікірі осыған саяды. Оның айтуынша, жас 
мамандарды кадр тапшылығы бар елді 
мекендерге кеңестік кезеңдегідей жолда-
мамен жіберу жүйесін қалпына келтіру 
қажет екен. 

– Бұрын кеңестік кезеңде жоғары оқу 
орнын тәмамдаған жас түлектерді ауыл-
ауылдарға арнайы жолдамамен жіберетін. 
Алысқа бармай-ақ, �зіміздегі педа-
гогикалық институт облыстағы мұғалім 
тапшылығын жоюға к�п үлес қосты. Ен-
деше сол жүйені неге қайта жолға қой-
масқа?! Себебі университеттер жүздеген 
түлекке дипломын ұстатады да, �з еркіне 
жібереді. Бірақ олардың барлығы маман-
дығы бойынша жұмысқа орналаса бермей-
ді. Оны бақылап отырған да ешкім жоқ. 
Университет жоғары білім бере ме, оның 
пайдасы қоғамға тиюі керек. Белгіленген 
жолдамалық жүйе болмағаннан кейін жа-
стар ауылға бармай, қалада табылған жұ-
мысты істеп жүре береді.

Тағы бір мәселе – қаладағы жас 
мамандардың да жағдайы мәз емес. Пәтер-
ден-пәтерге к�шіп, тұрмыс тапшы лығын 
сезініп жүрген мұғалімдер қаншама. Сон-
дықтан олардың пәтерақыларын т�леп, 
к�терме жәрдемақымен қамтамасыз етуді 
де назарға алған ж�н. – дейді Есенкүл 
Ноқрабекқызы.

P.S.
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 

Тоқаев Парламент Мәжілісінің отырысында 
с2йлеген с2зінде білім саласына айрықша 
басымдық беріп, нақты тапсырмаларын 
жүктеген болатын. Соның бірі – 2ңірлердегі 
мұғалім тапшылығын жою. Демек, бұл 
мәселеге мықтап кірісуге болады. Бәлкім, 
жоғарыда сала мамандары ұсынған ұтымды 
ұсыныстар мен «Қажетті маман – нақты 
қадам» сияқты жобаларды Үкімет үйіндегілер 
назарға алар. Aйткені ауылдың жағдайын 
ауылдағы ағайыннан артық кім біледі?

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 

Жамбыл өңірі 
мұғалімге мұқтаж 
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АЙМАҚAI  YNQQ

Негізі, бүлік кезінде  қираған мүлік 
пен бүлінген заттар үшін азаматтарға нақ-
ты қандай �темақы берілетіні әлі толық 
пысықталған жоқ. Бірақ  тәртіпсіздік 
кезінде  бүлінген кейбір мүлікті мемлекет 
есебінен ж�ндеу жағы назардан тыс 
қалмапты. Жуырда Алматыдағы орталық 
алаңға жақын аумақта орналасқан әрі 
тәртіпсіздік кезінде  бүлінген 37 пәтердің 
иесіне баспанасын  қалалық бюджет есе-
бінен ж�ндеп  берілетіні жайлы құлақ-
қағыс етілді.  Алайда бүлінген пәтерлер 
бүгін-ертең ж�нделе қоймайды. Hйткені  
тергеу жұмыстары әлі аяқталмапты. 
Мұны қалалық штабтың кеңейтілген 
отырысында қала әкімінің орынбасары 
Мұхит 4зірбаев айтты. Ал �ртеніп кеткен 
к�ліктердің  иелеріне  қандай �темақы 
берілетіні жайлы әзірге ешкім тіс жарған 
жоқ. Содан да шығар,  кейбір азаматтар 
әліптің артын бағып отырса, тағы біреу-
лері  жергілікті әкімдіктер мен �зге де 
жауапты органдарға жүгінген.  

                     
АРЫЗ АЙТА БАРАТЫН НАҚТЫ 

МЕКЕМЕ ДЕ ЖОҚ
  Дүрбелең кезінде к�лігі  �ртеніп 

кеткен кейбір тұрғындар қайда барып 
шағымданарын да білмейді екен. 4зірге 
нақты ақпарат таратылмағандықтан, к�-
лігі �ртенген тұрғындар түрлі қауесетке 
құлақ түруге мәжбүр. Ал к�п адам үшін  
�ртенген к�ліктер отбасын асырап отыр-
ған бірден-бір құрал болыпты. 

 «Қаңтардың 5-інен 6-сына  қараған 
түні к�лігім жол жиегіндегі тұрақта 
тұрғанда �ртеніп кетті. Кейін білгеніміз-
дей, оның  жанында әскерилерді таситын 
КамАЗ к�лігі де отқа ораныпты. Пайым-
дауымызша, бұзақылар әскерилердің  
к�лігін �ртеген сәтте жақын тұрған менің 
машинама да  от тиіп, жанып кеткен бо-
луы керек. Сол оқиғаға дейін осы 
к�лігіммен жеке таксопарктен тапсырыс 
алып, жұмыс істеп жүрген едім. 4йелім 
балалармен үйде отыр. Бұл к�лікті екі жыл 
бұрын банктен несие рәсімдеп  сатып 

алғанмын. Оның да мерзімі аяқталған 
жоқ. 4лі бір жыл бар. «Жығылғанға жұ-
дырық»  деп кешеден бері банктен де 
тоқтаусыз телефон соғып, несиемді �теуді 
талап етіп жатыр. Hткенде елдегі т�тенше 
жағдайға байланысты уақытша олар да 
тынышталып қалып еді. Енді оның мер-
зімі біте салысымен, мазаны алуды баста-
ды. Тіпті, қайда барып шағымданарымды 
да білмеймін»,– дейді алматылық  Ерасыл 
(есімі �з �тініші бойынша �згертілді) 
есімді азамат.

       
ҮШЖАҚТЫ САҚТАНДЫРУДАН 

ҒАНА ҮМІТ БАР
Hкінішке қарай, әзірге к�лігі �ртенген 

азаматтардың шығынын сақтандыру ком-
паниялары ғана �теуі мүмкін. Мемлекет 
тарапынан қандай да бір к�мек бол маса, 
бұл жолдан басқа амал қалмайды. Алайда 
азаматтардың мүлікті сақтан дыруға 
қатысты ұстанымдары мен қоғам дағы 
стереотиптер �темақыға кері әсерін тигізуі, 
с�йтіп к�ліктері �ртенген азамат тардың 
ешбір шығыны �телмеуі мүмкін. Hйткені 
к�лік  жүргізушілер рәсімдейтін әдеттегі 
сақтандыру �ртенген автомобиль үшін 
�тамақы  т�леуге жарамайды. Заңгер Тіле-
ужан Кішкенебаев та  бұл жерде  үшжақты 
сақтандыру маңызды екенін айтады.

 «Мұндай жағдай жалпы мемлекет 
үшін де, жеке азаматтар үшін де, �те 
күрделі сынақ деп айтуға болады. Енді 
жеке азаматтардың бүлінген мүліктерінің 
�телу жолдарына келер болсақ, нақты 
жауап айту қиын. Бұған дейінгі тәжірибе 
бойынша к�лігі �ртенген немесе басқа 
жағдайда зардап шеккен азаматтар 
полицияға барып шағым қалдыруы керек. 
Мүмкін, сол к�лікті �ртеп жатқан сәт 
фото немесе видеоға түсіп қалған шығар. 
Егер солай болып, бүлдірген жазықты 
адам табылып жатса, қолданыстағы заңға 
сәйкес сол   адам жазаланып, келген 
шығынды түгелдей қалпына келтіріп бе-
руге міндеттеледі», – дейді заңгер 
Т. Кішкенебаев.   

Сонымен қатар заңгер  к�лік иелері 
міндетті сақтандыру жасаумен ғана шек-
телетінін, оның  жол-к�лік оқиғасы 
болғанда  ғана пайдасы тиетінін айтады. 
Ал сақтандыру жүйесінде  табиғи немесе 
басқа да т�тенше жағдайлар болған кезде 
де келген шығынды т�леп беретін түрлері 
бар. «Мұны сақтандырудың үшжақты түрі 
деп атайды. Сәйкесінше, оның бағасы да 
едәуір қымбат болады. Сондықтан да 
біздің азаматтар оны к�п құнттай бермей-
ді. К�пшілігіміз қазақшылыққа салып, 
«Құдай сақтасын» деп жүре береміз. Ал 
�ркениетті елдерде сақтандырудың бұл 
түрін тұрғындар �те к�п қолданады. Тіп-
ті, кейбір табиғи апаттар жиі болатын 
елдерде мұны міндеттеп қойғандары да 
бар екен. Ол біздің азаматтарымыз да 
сақтандырудың осы түріне дағдыланса, 
осындай кезде сабылып босқа сандалмас 
еді», –дейді заңгер. 

 
      �КІМДІК БИЗНЕС ПЕН 

МЕМЛЕКЕТ ШЫҒЫНЫН ЕСЕПТЕП 
ЖАТЫР

Осы орайда айта кетейік, 20 қаңтар 
күні Алматы әкімі Бақытжан Сағынтаев 
Мемлекет басшысының тапсырмалары 
бойынша зардап шеккен бизнесті қал-
пына келтіру және қаланы одан әрі дамы-
ту ж�нінде жиын �ткізді. 

 Екі сағатқа  жуық созылған  жиында 
к�лігі �ртеніп, �зі дәрменсіз қалған жеке 
азаматтардың мәселесіне қатысты бір-
ауыз с�з айтылған жоқ. Тек зардап шек-
кен мемлекеттік мекемелер мен арнайы 
техникалар,  шағын және орта бизнес 
нысандарына келген  шығын к�лемі және 
оларды қалпына келтірудің жолдары 
әңгіме болды. Сонымен қатар осы жиын-
да бүлік кезінде зардап шеккен дәрігер, 
�рт с�ндіруші мен полицейлерге жара-

қатының деңгейіне қарай 500 мыңнан 2 
миллион теңгеге дейін �темақы берілетіні 
айтылды.  Осы жиын барысында БАҚ 
�кілдері тарапынан қойылған «Ылғи да 
зардап шеккен  ШОБ нысандары мен 
мемлекеттік мекемелердің жағдайын 
айтып  жатырсыздар. Жеке адамдардың 
шығынын �теу мәселесі жайлы қашан 
шешім шығады?  Сондай-ақ қаза болған, 
жарақат алған  әскерилер полицейлер, 
дәрігерлер сияқты бірқатар тұлғаға мем-
лекет тарапынан қандай к� мек к�р-
сетілетіні де айтылды, бірақ оқ тиіп қаза 
болған, жарақат алған азаматтар жайлы 
неге жақ ашпайсыздар?», деген сауалдар  
да жауапсыз қалды.  

4рине, бұл қала басшылығы дең-
гейінде емес, республикалық мінберде  
шешілетін мәселе екені де түсінікті. Бірақ 
тұрғындары ең к�п зардап шеккен қала 
Алматы болғандықтан, мегаполис атқа 
мінерлері осы мәселенің тезірек шешілуі-
не атсалысуы керек-ақ. Тым болмағанда 
мүлкі қирап, не істерін білмей, әрі-сәрі 
күй кешкен тұрғындарға  құқықтық к�мек 
к�рсету жағы ескерілсе дейміз.  4йтпесе, 
мүлкі бүлінген азаматтар назардан тыс 
қалғандай күйде жүр. 

Нұрболат АДЫРБЕК, 
Алматы

Өртенген көліктің 
ҚҰНЫН КІМ ӨТЕЙДІ?

ТҰЗ САСЫСА НЕ СЕБЕМІЗ?
Жуырда әлеуметтік желіде �зін Шымкент 

полициясында  рота командирі, офицер деп 
таныстырған жігіттің Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Кемелұлы мен Ішкі істер 
министрі  Ерлан  Заманбекұлынан араша 
сұраған бейнежазбасы  жарияланды. Ол Ішкі 
істер министрлігіне Шымкент Полиция де-
партаменті жергілікті полиция қызметінің 
бастығы Мұхтар Бұхарбаевтың үстінен шағым 
түсіргенін, алайда әлі күнге дейін полков-
никтің орнында отырғанын айтып, араша 
сұраған. «М.Бұхарбаев  �з қызметін пайдала-
нып, мені �зіне қымбат заттар алып беруіме 
мәжбүрледі. Тергеуге бірнеше дәлелдемені 
ұсынсам да, Бұхарбаев әлі күнге дейін �зінің 
жұмысын жалғастырып келеді.  Мұны қалай 
түсінуге болады?  Ол әлі күнге дейін �зінің 
қитұрқы әрекетін жалғастырып келеді. 
Жазған шағым хатымды қайтарып  алуым 
үшін белгісіз біреулер арқылы 10 миллион 
теңге ұсынды. Бірақ мен шыншыл полицей  
ретінде ондай ақшаны алмаймын. Полиция 
департаментінің басшысы Ералы Жұмахан-
бетов неге оны осы уақытқа дейін ұстамай 
отыр? Президент мырза, мен полицей лердің 
бар лығы да адал болғанын қалаймын. Ел ты-
ныш тығы үшін адал қызмет атқарамын» деп 
атап �ткен бейнежазбада. Пікір білдірушілер 
бұл жігіттің Бұхарбаевтың қара мағында 
қызмет атқаратын Азамат есімді офицер 
екенін айтады. 

Айта кетейік, бір ай бұрын Facebook 
әлеуметтік желісінде Бұхарбаевқа қатысты 
әлгі қызметкері екеуі арасындағы байланы-
стар скринделген бірнеше дәлел жарияланған 
болатын. Байқағанымыздай, полковник 
�зінің қызметін асыра пайдаланып, қызмет-
керлері арқылы үйіне бағалы жиһаздар, 
шыршалар, ұшақ билеттері мен иіссулар, 
құлаққап алғызған. Тіпті, біреулердің н�мірін 
қалдырып, оның есепшотына ақша аудару 
ж�нінде де тапсырмалар берілген. Скриннен 
байқағанымыздай, полковник Мұхтар 
Қыдырәліұлы 2019 жылдан бері қызметкерін 
мәжбүрлі түрле қанап отырғанға ұқсайды. Ол 
қызметкерін қанауды 2019 жылдың 12 
қазанында WhatsApp арқылы �зінің жеке 
т�лқұжатын жіберіп, астанаға ұшаққа билет 
алдырудан бастаған. Одан ары қарай тұрмыс-
қа қажетті заттар алғызуға дейін барған.  
Сонда полковник мырза қарамағын дағы 
қыз меткерін жұмыс барысында емес, �зінің 
жеке қажеттіліктеріне к�бірек пайдаланған 
болып тұр ғой. Демек, біздің құқымызды 
қорғайды деп сеніп отырған Полиция депар-
таментіндегі әрбір басқарма басшысы осылай 
құ зыретін асыра пайдаланып, �з қалтасының 
қамы үшін жұмыс істесе, кімге сенгеніміз?! 
Бірі күдіктіні �лтіріп, енді бірі баспалдақтан 
итеріп жатыр. Жуырда Полиция департаменті-
нің ғима ратында полицейлер күдіктіні �лтіріп 
алып, оған қатысы бар бірқатар жоғары шен-
ді қыз меткер қамауға алынған болатын. 
Олардың ішінде екі подполковник пен бір 
полковник бар еді. Ал, міне тағы бір 
полковниктің үстінен іс қозғалып жатыр. 
Оны департамент маман дарының �здері ра-
стады.

 «Шымкент қаласының Полиция депар-
таменті Жергілікті полиция қызметі бас-

қармасының бастығы М.Бухарбаевқа 
қатысты тергеу жүріп жатыр. Бүгінде оны 
атқарып отырған лауазымынан босату 
ж�нінде Ішкі істер министрлігіне ұсыныс 
жолданғанын хабарлаймыз» делінген Поли-
ция департаментінің ресми жауабында.  Бірақ 
айналдырған 2 айда 4 жоғары шенді қызмет-
кері күдікке ілінген мекеме басшысы қара-
мағын дағылардың ерсі қылығынан ұяла 
қоймайтын сияқты. 4йтеуір, департамент 
басшысы міз бақпай отыр.

К�СІБИ ДЕҢГЕЙІ ТAМЕН 
Негізі, құқық қорғау саласына реформа-

ның қажет екеніне қоғамның к�зі әбден 
жетті. Оны Президент Қ.Тоқаев та айтқан еді. 
Шымкенттегі жағдайға қатысты  пікірін біл-
мек болып, полиция ардагері Шырынбек 
Оң ға ровқа хабарласқанымызда, ол да рефор-
маға мұқтаж екенімізді айтты.  «Президен-
тіміз Қасым-Жомарт Кемелұлының мәжілісте 
с�йлеген с�зін мұқият тыңдадым. Мемлекет-
тік қызметте отырғандар халықтан алшақтап 
барады, халықпен с�йлесуден қорқады деп 
жақсы айтты. Қордаланған дүниенің к�п 
болғанынан осылай деген шығар. Полиция 
сервистік жұмыстарды дұрыс үйлестіре алуы 
тиіс.  Бір с�збен айтқанда, диалог жоқ. 
Халықтың түпкілікті ойын біліп, сонымен 
жұмыс істесе, мұндай сорақылық болмас еді. 
Елдегі жағдайға қарап отырып, полицейлердің 
соншалықты қатыгезденіп кеткеніне қынжы-
ла мын. Адамдарды сыйламай, қарт демей, 
әйел демей ұрып-соғып сүйрелеп бара жатқа-
ны к�з алдыма келеді. Заңды сыйлайтын адам 
заң бұзуға бармайды. Hзі де сыйлап, �згелерге 
сыйлата біледі. 4ркім �зінен бастауы керек. 
Сол кезде қоғам да дұрысталады», – дейді 
бұрын ОҚО ІІД-нің Hзіндік қауіпсіздік 
басқармасының бастығы қызметін атқарған  
отс тавкадағы полиция  полковнигі Шырын-
бек Оңғаров.

Ал отставкадағы әділет подполковнигі 
Мұсахан К�лбаев мұның бәріне кәсібиліктің 
т�мендігі әсер етіп жатқанын жеткізді. «Итің 
ұры десе, намыстанатын қазақпыз ғой. По-
лиция саласында болған әрбір келеңсіздікке 
кәдімгідей намыстанып қаламыз. Таяқтың 
бір ұшы �зімізде сияқты болып тұрады. 
Тәртіп сақшыларының заңсыздықтарға бара 
беруіне қазіргі полицейлердің кәсіби деңгейі 
әсер етеді-ау шамасы. Олардың кәсіби 
деңгейі т�мен тәрізді. 4йтпесе, қазір оларға 
барлық жағдай жасалған. Ең соңғы үлгідегі 
техникалармен жарақтандырылған. 4рқай-
сысында к�лік бар,  жалақылары да к�бейді. 
Тек қана жұмыс істеуі керек. Енді кешегі 
оқиғалар да сабақ болар. Біраз дүниенің беті 
ашылып, кемшілігіміз к�рінді. Меніңше, 
кәсіби дайындық пен білімді жетілдіру 
қажет», – дейді ол. 

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы    

Шымкент полициясында 
тағы да дау

Алматыда�ы д�рбеле�нен кейін ел есін енді жинап келеді. Мемлекет-
тік сектормен бірге бизнес �$рылымдарды� да шы�ындары есептеліп 
жатыр. "зірге на�ты �андай к�лемде залал келтірілгені аны� емес. Де-
генмен жаппай тәртіпсіздік кезінде жекелеген азаматтар да біршама 
зардап шекті. "сіресе, жеке к�лігі б�лінген азаматтарды� �арасы мол. 
Одан б�лек, пәтері, кәсіптік нысаны б�лінгендер де бар. Ал ендігі мәселе 
осы шы�ындарды кімні� немесе �андай �$рылымны� �теп  беруіне 
�атысты болып т$р. 

Шымкент �аласында�ы полиция �ызметі шудан к�з ашпады. Т$р�ындарды� 
тынышты�ы мен �ауіпсіздігін �амтамасыз етеді деп сенген полицейлерді� ба-
сынан дау арылмай-а� �ойды. "сіресе, со��ы 1-2 айды� к�лемінде �алада 
�ылмыскер лермен к�рестен г�рі полиция �ызметкерлеріні� былы�ы жиі айты-
латын ж�р. 



�аза�стан �	рамасы Еуропа чем-
пионатында�ы бірінші кездесуін �т кіз-
ді. Ал�аш�ы �арсыласымыз Словения 
�	рамасы болды. Кака шәкірттері бас 
бапкерсіз д#бірлі доп додасын те$ 
нәтижемен бастады. 

Абылайхан ЖҰМАШ

Нидерланд еліне сапар алдында бірнеше 
күн бұрын футзалдан Қазақстан құрама-
сының ойыншылары Игита, Дәурен 
Тұрсағұлов, Арнольд Кнауб, бас бапкер 
Рикардо Кака вирус жұқтырып, командадан 
оқшауланған. Сондықтан олар Еуропа чем-
пионатында Словениямен 1тетін ойынға 
қатыса алмады. Артынша Игита, Кнауб, 
Тұрсағұловтың тапсырған тесттері теріс 
нәтиже к1рсетті. Үш футзалшы жақын арада 
команда қатарына қосылады.  Ал Қазақстан 
құрамасының бас бапкері Рикардо Кака әлі 
күнге дейін елордада карантинде жатып, 
команданың ойынын онлайн басқарып 
отыр. 3зірге оның алаңдағы міндетін Сергей 
Коридзе атқарып отыр. 

Одан б1лек, турнир алдында команданың 
негізгі ойыншыларының бірі Дәурен Нұрғо-
жиннің жарақатына байланысты жарысқа 
қатыса алмайтыны белгілі болған. Кейін 
ойыналды жаттығу кезінде қорғаушы Лео-
нардо Мендонка Да Роса да жарақат алып, 
қатардан шығып қалды. Осындай келеңсіз-
діктерге, бірқатар маңызды ойыншылардың 
жоқтығына қарамастан құрамамыз алғашқы 
кездесуде Словенияға жақсы қарсылық та-
нытты. 

Дегенмен бірінші таймда командамыз 
к1бінесе қарымта шабуыл арқылы ойнады. 
11-минутта команда капитаны Игита 
ша буылға қосылған сәтте қателесіп, доптан 
айырылды. Нәтижесінде, Денис Тотошко-
вич ашық қақпаны дәл к1здеп, есеп ашып 
кетті. К1п ұзамай Альберт Ақбалықов сло-
вениялық қақпашыға қарсы ойын тәртібін 
бұзғаны үшін қызыл қағаз алып, алаңнан 
қуылды. Десе де, қарсылас бұл басымдықты 
пайдалана алмады. Ал 16-минутта Қазақстан 
құрамасының к1шбасшысы Джуниор Дуглас 
бұрыштама добынан кейін таразы басын 
теңестірді. 23-минутта қарсылас команда 
сапынан Матей Фидершек те бұрыштамадан 
гол соқты. Араға екі минут салып Біржан 
Оразов к1зге түсті. Ойынның 31 және 33-ми-
нуттарында Жига Чех пен Тео Турк мерген-
дік танытып, Словенияға басымдық сый-
лаған. 36-минутта есеп айырмасын қысқарт-
қан Жомарт Тоқаев ұлттық құрамадағы 
ресми кездесуде дебюттік голын соқты. 
Матч тың бітуіне бірнеше минут қалғанда 

Дуглас дубль жасап, Қазақстанға маңызды 
бір ұпайды сыйлады. Осылайша, Гронинген-
дегі тартысқа толы матч 4:4 есебімен аяқ-
талды. 

Айта кетейік, маңызды ойын алдында 
спорт комментаторы Ермұхамед Мәулен 
Словения Қазақстан құрамасын сүріндіруі 
мүмкін деп болжам жасаған болатын. Спорт 
маманының айтқаны айдай келді. Словения 
сүріндірмесе де бірінші кездесуінде бір ұпай 
еншіледі. 

– Словения құрамасы негізінен Чемпи-
ондар лигасында жақсы 1нер к1рсетіп 
жүрген «Добовец» командасынан жасақ-
талған. 3рі бұл құрама Еуропа аймағынан 
іріктеліп, Еуропа чемпионатына жолдама 
алған құрама команданың бірі. Олар ірікте-
удегі 1з тобында Испаниямен бір топта 1нер 
к1рсетті. 3лбетте, «қызыл фурияға» шамасы 
жеткен жоқ. Алайда қалған матчтардың 
барлығында жеңіске жетіп, екінші орын 
иемденді. Сонымен қатар Словенияның топ 
ішінде к1рсеткен нәтижесі күллі екінші 
орындағы құрамалардың ішінде үздік болды. 
Сондықтан біз үшін бұл құрамамен тең 
ойынның 1зі үлкен жеңіс болады, – деген 
болатын Ермұхамед Мәулен. 

Біз 1з кезегімізде футзал ардагері, белгілі 
отандық маман Владимир Кравченкодан 
Қазақстан құрамасының құрлықтық бірін-
шіліктегі мүмкіндігі жайлы пікірін білдік. 

– Қазақстан құрамасы бұған дейін әлем 
чемпионатында т1ртінші орын алып, Еуро-
па чемпионатында қола жүлдеге ие болды. 
Бұл – үлкен жетістік. Бұл сында да құрамадан 
үлкен үміт күтемін. Команданың турнирде 
жеңіске жеткенін немесе кем дегенде финал-
да ойнағанын қалаймын. Коронавирусқа 
байланысты жарыс к1рерменсіз 1тетіні 
1кінішті. Оның үстіне, әр құрамадағы ойын-

шылардан коронавирус анықталып жатыр. 
Сондықтан командалар толық құрамда ой-
нап жатқан жоқ. Қазақстан құрамасында да 
осындай жағдай кездесіп отыр. 3лбетте, біз 
1з тобымызда бірінші орын алуымыз керек. 
Fйткені біздің топ плей-оффта Португалия 
ойнайтын топпен кездеседі. Егер екінші 
орын алатын болсақ, онда ширек финалда 
азулы деген Португалиямен жолымыз түйісуі 
мүмкін. Олар топтан бірінші орынмен 
шығады деп ойлаймын. Оған ешкім күмән 
келтірмейді. Сол себепті бізге В тобында 
бірінші орын алудың маңызы 1те жоға-
ры, – дейді Владимир Кравченко. 

Жарыстың жеңіп алуға мүмкіндігі жоғары 
құрамалар туралы спорт мамандары да 1з 
болжамын жасауда. Олардың қатарында 
Қазақстан құрамасы да бар. Дайындық 
деңгейіне қарайтын болсақ, қазір Ресей 
құрамасы мықтылардың санатында. Fйткені 
Ресейдің барлық ойыншысы қатарда. Испа-
ния құрамасы мен әлем чемпионатын 
жеңген Португалия құрамалары да финалда 
1нер к1рсетуге, Еуропа чемпионы атануға 
қауқарлы. Дегенмен құрлықтық додада осал 
қарсылас жоқ. 3р құраманың да жеңіске 
жетуге мүмкіндігі бар. Құрамалардың дең-
гейін алдағы уақыт к1рсетеді. Біз байрақты 
бәсекеде 1з құрамамыздың тілеуін тілейміз. 
3зірге құраманың басты мақсаты – В тобы-
нан бірінші орынмен шығу. Кака шәкірттері 
бас бапкердің тапсырмасын бұлжытпай 
орындаса, жүлдеге таласуға мүмкіндігіміз 
жоқ емес. 

Енді Қазақстан құрамасы 24 қаңтар күні 
Финляндия құрамасына қарсы топтағы 
екінші ойынын 1ткізеді. Ал екі дүркін Еуро-
па чемпионы Италиямен 28 қаңтарда сынға 
түсеміз. Сәттілік серік болғай! 
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Ту ұстаушылар белгілі болды

Қаулыға сәйкес облыстардың, 
Алматы, Нұр-Сұлтан, Шымкент 
қалаларының әкімдері мен Білім 
және ғылым министрлігі мектеп-
терді Бас санитар дәрігер ұсынған 
оқу форматына к1шіруі тиіс. 
Қаулыда мектепке дейінгі ұйымдар 
коронавирус матрицасы бойынша 
қандай түстегі аймақта болғанына 
қарамастан, ата-аналар 1тініш 
білдірсе, штаттық форматта жұмыс 
істей алатыны айтылған. Сонымен 
бірге «қызыл аймақтағы» 1ңірлер-
дің жалпы білім беру мектептерін-
де 1-4-сыныптар, халықаралық 
мектептерде 1-6-сыныптар штат-
тық форматта оқуы тиіс. Ал оқушы 
саны 600-ге жетпейтін мектептер  
түгел дәстүрлі форматта білім бе-
реді.  Одан к1п оқушылары бар 

мектепте жобалық қуатының 50%-
нан аспайтын жүктемемен штат-
тық форматта білім береді. Соны-
мен қатар мектептен тыс ұйымдар 
«қызыл», «сары», «жасыл аймақта» 
да штаттық форматта жұмыс істей-
ді. 

Бас санитар дәрігердің қаулы-
сында  жоғары оқу орындары  мен 
колледждердегі білім беру мәселе-
сіне де назар аударылды. Енді 
«қызыл аймақтағы» жоғары оқу 
орындары мен колледждерде прак-
тикалық, зертханалық, семинар 
сабақтар, 1ндірістік практика 
икем ді кесте бойынша штаттық 
режимде, ал дәріс онлайн формат-
та 1теді.

А.СҰЛТАН

Бастауыш сыныптар 
дәстүрлі форматта оқиды

Елімізді$ Бас санитар дәрігері Ерлан �иясовты$ білім беру 
	йымдарында санитариялы� эпидемия�а �арсы іс-шаралар-
ды к#шейту туралы �аулысы шы�ты. �аулы�а сәйкес баста-
уыш сыныпты$ барлы� о�ушылары дәст#рлі форматта о�итын 
болды.

Шорт-тректен �аза�стан 
командасыны$ к�шбас шы-
сы, әлем кубогы кезе$деріні$ 
же$імпазы әрі ж#лдегері 
Абзал /жі�алиев пен коньки-
мен ж#гіруден т�рт �	рлы� 
чемпионы Екатерина Айдова 
2022 жыл�ы Бейжі$ Олим-
п и а д а с ы н д а  � а з а � с т а н 
олим   пиадалы� �	рамасыны$ 
туын 	стаушылар болып бе-
кітілді. 

Екатерина Айдова алғаш рет 
2010 жылы Ванкувер Олимпиада-
сына қатысты. Кейін Сочи-2014 
және Пхенчхан-2018 ойындарын-
да ел намысын қорғады. 30 жас-
тағы Айдова үшін Бейжің ойын-
дары мансабындағы т1ртінші 
Олимпиада болмақ. Тәжірибелі 
спортшы конькимен жүгіруден 
әлем кубогы кезеңінің, 2017 
жылғы Универсиада ойындары-
ның жүлдегері, 2021 жылғы т1рт 
құрлық чемпионатының жеңім-
пазы. 

– Қысқы Олимпиада ойын-
дарының ашылу салтанатында 
еліміздің байрағын к1теріп шы-
ғатын алғашқы қазақстандық 
спорт шы қыз екенімді мақтан 
тұтамын. К1птеген атлеттер үшін 
бұл алғашқы Олимпиада, ал кей-

біреулері т1ртжылдық додасына 
бірнеше рет қатысқан. Алайда  
Олимпиадаға қанша рет қатыссаң 
да  ондағы сезім 1згермейді. Елің 
үшін мақтанасың және үлкен 
жауапкершілік барын түсінесің. 
Бейжіңде ел үмітін ақтау үшін бар 
күшімізді саламыз, – деді Екате-
рина Айдова. 

Абзал 3жіғалиевтің еншісінде 
шорт-тректен әлем кубогы кезең-
дерінің барлық жүлдесі бар. Атап 
айтқанда, спортшы 2017 жылғы 
Универсиада,  2011 жылғы Азия 
ойындарының медалін еншіледі. 

Абзал 2014 және 2018 жылдардағы 
Олимпиадаға қатысып, Пхен-
чханда Қазақстанның Туын 
к1теріп шыққан болатын. Ол 
мұндай құрметке екінші рет ие 
болып отыр. 

– Олимпиада ойындарында 
Қазақстанның Туын алып шығу 
мен үшін абырой.  Еліңнің 
байрағын ашылу салтанатында 
к1теріп шыққандағы сезім 1мір 
бойы ұмытылмайды. Бізге сенім 
а р т қ а н  б а р ш а  ж а н к ү й е р г е 
алғысымыз шексіз. Барлық олим-
пиадашылар атынан бұл бәсекені 

асыға күткенімізді айтқым келеді. 
Спортшыларға дайындалу үшін 
барлық жағдай жасалды. Елде де, 
шетелде де дайындалдық. Енді 
Олимпиада айдынында ел намы-
сын абыроймен қорғау үшін ба-
рымызды саламыз, – деді Абзал 
3жіғалиев. 

Айта кетейік, қысқы Олим-
пиада ойындарының ашылу сал-
танаты 4 ақпан күні Бейжіңдегі 
ұлттық стадионда 1теді. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Бейжі$ Олимпиадасында 
�аза�стан атынан жеті ша$-
�ышы сын�а т#седі. Б	л тура-
лы команданы$ бас бапкері 
Александр Батяйкин мә-
лімдеді. 

Қысқы ойындарда екі ер адам 
мен бес әйел адам сынға түседі. 
Жарыс жолына Ксения Шалыги-
на, Валерия Тюленева, Ирина 
Быкова, Надежда Степашина, 
Ангелина Шурыга, Виталий Пух-
кало және Евгений Величко шы-
ғады. 

«Команда құрамы бекітілді. 
Бейжіңге Ксения Шалыгина, 
Валерия Тюленева, Ирина Быко-
ва, Надежда Степашина, Ангели-
на Шурыга, Виталий Пухкало 
және Евгений Величко аттанады. 
Бапкерлер құрамына мен, Влади-

мир Борцов пен Андрей Невзоров 
енді.

Алғашында сегіз жолдама 
аламыз деп жоспарлағанбыз. 
Алайда бір квотаға қолымыз жет-
кен жоқ. Мен ерлер мен әйелдер 
арасындағы екі эстафетаға да 
қатысамыз деп ойлағанмын.  Біз 
пандемия мен шектеулерге бай-
ланысты біраз турнирге қатыса 
алмадық. Тек қана Германияның 
Оберстдорф қаласында 1ткен 
әлем біріншілігінде бақ сынадық.

Олимпиадада біздің спортшы-
лар барлық қашықтықтар бойын-
ша сынға түседі. Тек эстафетадан 
сырт қаламыз.  Қазір команда 
мүшелері Италияда оқу-жаттығу 
жиынын 1ткізіп жатыр. Олим-
пиадаға 29 қаңтар күні ұшып ба-
рамыз», – деді Батяйкин. 

А.ЖАСАНҰЛЫ
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